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Platforma Komunikacyjna Urzędu Miasta i Gminy Skoki

eurzad.gmina-skoki.pl

Dziecinnie
proste!

Czym jest Platforma Komunikacyjna Urzędu Miasta i Gminy Skoki?

Logując się na Platformie Komunikacyjnej Urzędu Miasta i Gminy w Skokach 

zyskujesz możliwość załatwienia wielu urzędowych spraw szybciej i efektywniej.

Jeśli uzupełnisz swoje dane w profilu użytkownika, unikniesz każdorazowego 

wpisywania swoich danych w formularzach i wnioskach. Zyskasz dostęp 

do bieżących danych o zobowiązaniach wobec Urzędu MiG Skoki. 

Wejdź na eurzad.gmina-skoki.pl i kliknij w przycisk Pomoc 
- znajdziesz tam szczegółowe informacje
o Platformie Komunikacyjnej bez konieczności logowania.

złożysz wniosek,
oświadczenie lub deklarację 

sprawdzisz stan Twoich
zobowiązań wobec Urzędu
Miasta i Gminy Skoki

bezpośrednio zalogujesz się 
do Centralnej Ewidencji i Informacji
o Działalności Gospodarczej

bezpośrednio zalogujesz się
do Twojego konta w Zakładzie
Ubezpieczeń Społecznych

sprawdzisz wysokość 
oraz termin płatności podatków
i opłat, a także zapłacisz je
bezpośrednio z Platformy

sprawdzisz swoje
punkty karne

złożysz wniosek
w Programie Rodzina 500+

sprawdzisz, które z Twoich danych 
osobowych są przetwarzane
przez urzędy państwowe

Co możesz zrobić dzięki 
Platformie Komunikacyjnej?
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Półkolonie już za nami. Były zabawy z Activ Sport - laserowy paintball oraz mecze piłki nożnej w niecodziennych strojach - bumperballach. Zajęcia, 

oparte na współpracy dzieci, doprowadzić miały do zwycięstwa nad drużyną przeciwną. Po zaciętych walkach przyszła pora na uspokajającego megatwi-

stera oraz fantazyjne budowle ze słomek konstrukcyjnych. Nie mogło zabraknąć również nauki przez zabawę. Tym razem zrealizowaliśmy edukacyjny cel 

naszych półkolonii z warsztatami Bricks4Kidz. Kreatywne tworzenie modeli z klocków LEGO, które za sprawą półkolonistów „ożyły” okazało się świetną 

nauko-zabawą! Dzień w Bydgoszczy pokazał dzieciom, że historia nie musi być nudna… w Muzeum Mydła i Historii Brudu usłyszały opowieści o zasadach 

higieny zmieniających się na przestrzeni wieków. Zwieńczeniem tej wycieczki w przeszłość były warsztaty, podczas których każdy mógł własnoręcznie 

wykonać piękne i pachnące mydełka. Tradycyjnie odnotowaliśmy także wizytę w kinie, bo jakże moglibyśmy je pominąć w harmonogramie bibliotecznych 

ferii! Bibliomaluchy poznały zielonego Grincha, który nie znosi świąt Bożego Narodzenia i kolejny już raz chce zepsuć mieszkańcom Ktosiowa ten ma-

giczny czas. 
Bibliostarszaki natomiast w towarzystwie Asteriksa i Obeliksa wyruszyły w świat w poszukiwaniu godnego następcy Panoramiksa, któremu można by 

powierzyć tajemnicę magicznego wywaru. Podczas półkolonijnych dni przyszedł i czas na szaleństwo, oczywiście w pozytywnym tego słowa znaczeniu. 

Bibliomaluchy swoją energię spożytkowały do woli na placu zabaw w Parku Rozrywki Rodzinka. Starsza grupa mogła natomiast poczuć przypływ adrena-

liny na ściance wspinaczkowej w Climbing Spot.Dziękujemy wszystkim Bibliopółkolonistom za miło spędzony czas. 
Do zobaczenia latem!

Anna Maciąg

Zimowe półkolonie z Biblioteką
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29 stycznia 2019 roku z udziałem pełnego składu - 15 radnych, na swej 
IV sesji obradowała Rada Miejska Gminy Skoki. Obradom przewodniczył 
przewodniczący Rady Zbigniew Kujawa a funkcję sekretarza obrad speł-
niał radny Leszek Gronowicz.

W rezultacie rozpatrywanych spraw i prowadzonych obrad Rada podję-
ła 4 następujące uchwały:

1. Uchwałę nr IV/22/2019 w sprawie wprowadzenia zmian w uchwale 
budżetowej na 2019 rok.

Omawianą uchwałą w uchwale nr III/13/2018 Rady Miejskiej Gminy Skoki 
z dnia 28 grudnia 2018 roku w sprawie uchwały budżetowej na 2019 rok, Ra-
da zwiększyła ogólne wydatki budżetu Gminy o kwotę 215 000,00 zł.

W rezultacie łączne wydatki budżetu wynoszą 54 125 813,87 zł, z czego 
wydatki bieżące 44 393 053,87 zł oraz wydatki majątkowe 9 732 760,00 zł. 

Na ogólną sumę zwiększonych wydatków budżetowych  – 215 000,00 skła-
da się szereg zmian – zarówno zwiększających, jak i zmniejszających wydatki 
budżetu, z których najważniejsze polegają na:

- zmniejszeniu o 1 950 000,00 zł, do kwoty 300 000,00 zł planu wydatków 
na zadanie pn. „Przebudowa i rozbudowa dworca w Skokach oraz przebudo-
wa budynku dworca w Roszkowie wraz z zagospodarowaniem jego otoczenia 
na cele społeczno-kulturalno-edukacyjno-rekreacyjne”- jest to konsekwencją 
nieotrzymania przez Gminę dofinansowania tego przedsięwzięcia ze środ-
ków zewnętrznych,

- wprowadzeniu 1 600 000,00 na nowe zadanie pn. „Budowa parkingu przy 
dworcu w Sławie Wlkp.”,

- wprowadzeniu nowych zadań w zakresie remontów budynków komunal-
nych na łączną kwotę 109 000,00 zł, w tym:

• modernizacja mieszkania w Chociszewie - 65 000,00 zł,
• modernizacja dachu na budynku nr 10/4 w Roszkowie - 12 000,00 zł, 
• modernizacja mieszkania w Jagniewicach nr 7a/3 - 12 000,00 zł,
• budowa przyłącza wodociągowego i szamba bezodpływowego do budyn-

ku gospodarczego w Lechlinku - 20 000,00 zł.
- zwiększono o 420 000,00 zł planowane wydatki majątkowe z przeznacze-

niem na następujące zadania inwestycyjne w dziale kultura i ochrona dzie-
dzictwa narodowego na kwotę 420 000,00 zł, w tym:

• modernizacja części budynku świetlicy wiejskiej w Pawłowie Skockim - 
120 000,00 zł,

• zakup pieca do zaplecza kuchennego świetlicy wiejskiej w Rościnnie - 
8 000,00 zł,

• budowa utwardzonego placu przed świetlicą wiejską w Rejowcu - 
17 000,00 zł,

• modernizacja kotłowni w świetlicy wiejskiej w Stawianach - 25 000,00 zł,
• przebudowa budynku gospodarczego na zaplecze Biblioteki Publicznej 

w Skokach - 250 000,00 zł,
2. Uchwałę nr IV/23/2019 w sprawie: uchwalenia Wieloletniej Progno-

zy Finansowej Gminy Skoki na lata 2018 – 2036.
Uchwałą tą, zmiany jakie zaistniały w budżecie Gminy na rok 2019 

w związku z nieotrzymaniem środków zewnętrznych na przebudowę bu-
dynków dworców w Skokach i w Roszkowie, które wprowadzono do Uchwa-
ły nr IV/22/2019 Rady, wprowadzone zostały do załącznika nr 2 uchwały nr 
III/12/2018 z dnia 28 grudnia 2018 r. w sprawie uchwalenia Wieloletniej Pro-
gnozy Finansowej Gminy Skoki na lata 2019 – 2036.

3. Uchwałę nr IV/24/2019 w sprawie planu pracy Rady na rok 2019.
Omawianą uchwałą Rada uchwaliła swój Plan pracy na 2019 r.
4. Uchwałę nr IV/25/2019 w sprawie zatwierdzenia planów pracy Komi-

sji Rady Miejskiej Gminy Skoki na 2019 r.
Uchwałą tą Rada uchwaliła opracowane przez swe Komisje stałe Plany pra-

cy na rok 2019. Załącznikami do uchwały są Plany pracy:
- Komisji Rewizyjnej, 
- Komisji Rolnictwa, Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska,  

        Porządku Publicznego i Inwentaryzacji,
- Komisji Finansów, Rozwoju Gospodarczego i Komunikacji,
- Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia, Sportu i Rekreacji.

Uchwały nr IV/22/2019 i nr IV/23/209 zostały przyjęte do realizacji 
przez Burmistrza Miasta i Gminy. Nad realizacją uchwały nr IV/24/2019 
w ciągu roku będzie czuwał Przewodniczący Rady, a nad realizacją uchwa-
ły nr IV/25/2019 realizujący plany Komisji Rady przewodniczący poszcze-
gólnych jej Komisji.  

Wszystkie podjęte uchwały wraz z protokołem obrad sesji tradycyj-
nie są dostępne do wglądu zainteresowanych w Urzędzie Miasta i Gminy 
w Skokach na stanowisku ds. Rady i jej organów. Ponadto obraz i dźwięk 
sesji, protokół z sesji, podjęte uchwały i wyniki głosowania znajdują się 
w Biuletynie Informacji Publicznej Gminy Skoki skoki.nowoczesnagmina.pl 
oraz gmina-skoki.pl pod banerem „Sesje rady miejskiej transmisje na ży-
wo”.   

 
Edmund Lubawy

S p r o s t o w a n i e
W naszej relacji z obrad III sesji Rady Miejskiej Gminy Skoki omawiając gło-

sy zabierane w Komunikatach i wolnych wnioskach mylnie podaliśmy imię 
mieszkańca ulicy Kościuszki jako Mateusza Pawlickiego, gdy faktycznie panu 
Pawlickiemu na imię Marcin.

Za zaistniałą pomyłkę przepraszamy pana Marcina i naszych czytelników.
 Edmund Lubawy

IV SESJA RADY MIEJSKIEJ
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8 marca 2019 w godz. 9:00 - 12:00 

w Urzędzie Miasta i Gminy w Skokach 

Nie wiesz co zrobić z PIT?
Pracownicy Urzędu Skarbowego w Wągrowcu 
Ci pomogą 

Twój e-PIT od 15 lutego 2019 Co to jest Twój e-PIT?

Twój e-PIT to zeznanie podatkowe PIT-37 lub/i PIT-38, 
które 15 lutego zostanie udostępnione w serwisie podatki.gov.pl.

PIT wypełni i udostępni urząd skarbowy 
(nie musisz składać żadnego wniosku w tej sprawie).

Znajdziesz w nim informacje od pracodawcy, dane z ubiegłorocznych zeznań, 
takie jak numer Twojego rachunku bankowego, 
ulga na dzieci czy dane organizacji pożytku publicznego (OPP). 
Dane te możesz uaktualnić.

Wejdź na stronę www.podatki.gov.pl/pit/twoj-e-pit

WAŻNA INFORMACJA



Nowe przepisy 
dla gospodarstw rolnych

Zgodnie z Rozporządzeniem Rady Ministrów z dnia 5 czerwca 2018 r. 
w sprawie przyjęcia „Programu działań mających na celu zmniejszenie zanie-
czyszczenia wód azotanami pochodzącymi ze źródeł rolniczych oraz zapobie-
ganie dalszemu zanieczyszczeniu” gospodarstwa zobowiązane są do prze-
strzegania nowych terminów stosowania nawozów czy też przechowywania 
nawozów naturalnych.

Gospodarstwa można podzielić na cztery kategorie pod kątem zobowiązań 
wynikających z prowadzenia dokumentacji:

1) Gospodarstwa, których powierzchnia nie przekracza 10 ha użytków 
rolnych i posiadają do 10 DJP:

- obowiązuje przestrzeganie przepisów zawartych w Programie. Jeżeli rol-
nik nabywa nawóz naturalny zobowiązany jest posiadać ustną umowę. 

- nie są zobowiązane posiadać Planu nawozowego lub Planu nawożenia azo-
tem, ale nawozy należy stosować w dawkach nie przekraczających maksy-
malnych dawek azotu działającego ze wszystkich źródeł dla upraw w plonie 
głównym określonych w Programie działań. Rolnik nabywający nawozy natu-
ralne zobowiązany jest sporządzić pisemną umowę. 

2) Gospodarstwa posiadające powyżej 10 ha i 10 DJP są zobowiązane 
do:

- prowadzenia ewidencji stosowania nawozów zawierających azot, w doku-
mencie tym powinny być zawarte informacje o dacie stosowania nawozu, ro-
dzaju uprawy oraz powierzchni uprawy, rodzaj stosowanego nawozu i dawkę, 
terminu przyorania nawozu naturalnego w przypadku stosowania tego nawo-
zu na terenie o dużym nachyleniu,

- przestrzegania maksymalnych dawek azotu oraz posiadanie stosownych 
obliczeń, dawki nawozów stosowane na poszczególne uprawy nie mogą prze-
kraczać maksymalnych ilości N działającego ze wszystkich źródeł zgodne 
z załącznikiem nr 9 do Programu,

- istnieje możliwość sporządzenia planu dla całego gospodarstwa ale wte-
dy należy przestrzegać dawki nawożenia zawartej w opracowanym planie 
a nie maksymalnych zawartych w załączniku nr 9 do Planu.

3) Gospodarstwa posiadające powyżej 100 ha użytków rolnych lub po-
wyżej 50 ha upraw intensywnych lub powyżej 60 DJP zwierząt:

- prowadzą ewidencję stosowania nawozów zawierających azot,
- opracowują corocznie Plan nawożenia azotem zamiast przestrzegania 

maksymalnych dawek nawożenia zawartych w załączniku nr 9 do Planu, 
(aplikacje Planu można pobrać ze strony CDR Brwinów).

4) Gospodarstwa posiadające powyżej 40 000 stanowisk dla drobiu, 
chów lub hodowlę świń powyżej 2 000 stanowisk dla świń o wadze ponad 
30 kg lub 170 stanowisk dla macior.

- zobowiązane są do prowadzenia ewidencji oraz opracowania Planu nawo-
zowego wszystkimi makroskładnikami, opracowanego na podstawie wyników 
analizy gleby. Plan ten opiniowany jest przez OSCHR i przekazywany (kopia) 
wraz z pozytywną opinią OSCHR do Wójta, Burmistrza oraz wojewódzkiego 
inspektora ochrony środowiska.

Dokumentacja ma być przechowywana przez okres trzech lat od dnia jej 
sporządzenia. 

 Beata Mączyńska starszy doradca – WODR w Poznaniu

Zwrot podatku akcyzowego 
w 2019 

Przypominamy, że w terminie od 1 do 28 lutego 2019 r. rolnicy posiadają-
cy grunty rolne na terenie naszej gminy mogą składać do Burmistrza Miasta 
i Gminy Skoki wniosek o zwrot podatku akcyzowego zawartego w cenie oleju 
napędowego wykorzystywanego do produkcji rolnej.

Do wniosku należy dołączyć faktury VAT potwierdzające zakup oleju napę-
dowego w okresie od 1 sierpnia 2018 r. do 31 stycznia 2019 r.

Limit zwrotu podatku akcyzowego w 2019  wynosi:
a) 100 zł × ilość ha użytków rolnych, oraz
b) 30 zł × średnia roczna liczba dużych jednostek przeliczeniowych (DJP) 

bydła.

Pieniądze wypłacane będą po otrzymaniu dotacji na ten cel od Wojewody 
w kwietniu br.

W roku 2019 wprowadzono dodatkowy limit zwrotu podatku akcyzowego 
dla hodowców bydła. Poza kwotą 100 zł do każdego hektara użytków rolnych 
(100 litrów ON na 1 ha) rolnicy mogą ubiegać się również o dopłaty do pali-
wa wykorzystywanego przy chowie i hodowli bydła. Limit ten jest zwiększany 
o 30 zł na każdą dużą jednostkę przeliczeniową bydła (30 litrów ON na DJP). 
Przy składaniu wniosku należy dołączyć również dokument wydany przez 
kierownika biura powiatowego Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji 
Rolnictwa zawierający informację o liczbie dużych jednostek przelicze-
niowych bydła będącego w posiadaniu producenta rolnego w roku poprze-
dzającym złożenie wniosku.

Informacja o liczbie bydła w gospodarstwie (DJP) wydawana jest na 
wniosek producenta rolnego (hodowcy bydła).

Ponadto informujemy, iż od 1 stycznia 2019 roku obowiązuje nowy wzór 
wniosku o zwrot podatku akcyzowego zawartego w cenie oleju napędowego 
wykorzystywanego do produkcji rolnej.

Druk wniosku można pobrać w Urzędzie Miasta i Gminy w Skokach (pokój 
nr 3, segment A) lub na stronie internetowej urzędu w zakładce: Co i jak zała-
twić w urzędzie?  w punkcie 10 – druk: „Wniosek o zwrot podatku”

Ulga dla krwiodawców
Polski Czerwony Krzyż w Wągrowcu zaprasza wszystkich honorowych 

dawców krwi do odbioru w Punkcie Krwiodawstwa zaświadczenia po-
twierdzającego ilość oddanej krwi i osocza w 2018 roku. Otrzymane za-
świadczenie upoważnia dawcę krwi do uzyskania odliczenia kwoty od docho-
du (przychodu) za miniony rok, wykazanego w zeznaniu PIT-36 lub PIT-37. 
Uzyskana kwota stanowi darowiznę na cele ochrony zdrowia, zgodnie z Usta-
wą o podatku dochodowym od osób fizycznych (Dz. U. z 2000 roku nr 14 poz. 
176). Warto pamiętać, że pomniejszając swój dochód (przychód), w związku 
z nieodpłatnym oddaniem krwi, jednocześnie zmniejsza się podstawa opodat-
kowania. W konsekwencji niższa podstawa opodatkowania oznacza niższy 
podatek w rozliczeniu rocznym. Wysokość ulgi obliczamy mnożąc ilość fak-
tycznie oddanej honorowo krwi (lub osocza) przez przyjęty dla tej ulgi prze-
licznik, w postaci obowiązującego ekwiwalentu pieniężnego za 1 litr pobranej 
krwi, tj. przez 130 zł. 

Jan Maćkowiak 
prezes PCK w Wągrowcu
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Szczepienia przeciwko HPV w gminie Skoki
„Program profilaktyki w zakresie zakażeń wirusem brodawczaka ludzkiego HPV typ 6, 11, 16, 18, 31, 33, 45, 52 i 58 w powiecie wągrowieckim na lata 

2018-2022” finansowany w 50% ze środków budżetu Powiatu Wągrowieckiego oraz w 50% z budżetów Gminy Miejskiej Wągrowiec, Gminy Wągrowiec, 
Gminy Damasławek, Miasta i Gminy Gołańcz, Gminy Mieścisko, Miasta i Gminy Skoki, Gminy Wapno.

Konkurs na wykonanie szczepień oraz przeprowadzenie edukacji zdrowotnej dotyczącej zapobiegania nowotworom szyjki macicy wygrała Przychodnia Le-
karska „EDICTUM” sp. z o.o., ul. Adama Mickiewicza 31 z Poznania. Szczegółowe informacje dotyczące szczepienia można uzyskać od poniedziałku do piątku 
pod numerem telefonu 61 847 04 54.

Spotkanie informacyjno – edukacyjne skierowane do rodziców/opiekunów prawnych dzieci z rocznika 2006 z terenu gminy Skoki odbędzie się 
26.02.2019 r. (wtorek) godz.: 18:30-19:10 w Szkole Podstawowej im. Adama Mickiewicza w Skokach, ul. Poznańska 2, 62-085 Skoki.

Przychodnia „EDICTUM” zaprasza na pierwszą dawkę szczepienia przeciw wirusowi brodawczaka ludzkiego (HPV) według poniższego harmonogramu: 
13.03.2019 r. (środa) godz.: 14:00-15:00 Szkoła Podstawowa im. Adama Mickiewicza w Skokach, ul. Poznańska 2, 62-085 Skoki.

II dawka: Wrzesień 2019 rok
WAŻNE!
• Ze szczepień mogą skorzystać dziewczynki z rocznika 2006 zameldowane na stałe na terenie Miasta i Gminy Skoki.
• Na szczepienie proszę zabrać zgodę na zaszczepienie dziecka podpisaną przez rodzica/opiekuna prawnego i kwestionariusz wywiadu przesiewowego 

załączonego do zaproszenia na szczepienie oraz książeczkę zdrowia córki. 
• Dziewczynki przychodzą na szczepienie pod opieką rodzica/opiekuna prawnego lub osoby pełnoletniej lub nauczyciela, pod opieką którego będą 

podczas zajęć w szkole.

WOŚPowi urzędnicy
Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy w Skokach zagrała już w sobotę przed wielkim finałem na skockim targowisku w ramach 27. finału WOŚP w gminie 

Skoki.
12 stycznia zagrali urzędnicy Urzędu Miasta i Gminy w Skokach na czele z Burmistrzem Tadeuszem Kłosem w ramach I WOŚPowego targowiska i VII Marszu 

po zdrowie. Pomogli nam strażacy OSP w Skokach, członkowie orkiestry dętej oraz radni Rady Miejskiej Gminy Skoki.
Dziękujemy wszystkim, którzy odwiedzili nasze stoisko oraz wzięli w rekordowej liczbie ok. 60 piechurów udział w spacerze wokół jez. Budziszewskiego, po-

konując dystans 15 km.
Udało się nam łącznie zebrać 2 133,52 zł.
Zdjęcia na stronie www.gmina-skoki.pl 
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ROZPOCZĘCIE SEZONU TURYSTYCZNEGO 

Z PUSZCZĄ ZIELONKĄ 

NA 3 SPOSOBY:
 
 

23 marca 2019/ sobota

Zapisy drogą elektroniczną od 1 do 20 marca:
www.turystyka.puszcza-zielonka.pl 

(LICZBA MIEJSC OGRANICZONA) 

Start i Meta: “Gościniec Winnica”
ul. Dzwonowska 1
Sławica

ROWEROWO 
ok. 30 km 
godz. 9:30

NORDIC
WALKING 
ok. 11 km
godz. 10

BIEGOWO
ok. 11 km 

godz. 10:45 

zapraszają na 
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Oświata

Założeniem opracowanej metody jest stwierdzenie, iż w powszechnej 
praktyce doradztwa zawodowego ocena predyspozycji zawodowych opiera 
się w głównej mierze na kwestionariuszach o charakterze deklaratywnym, 
w którym uczeń opisuje lub deklaruje swoje zainteresowania, preferencje lub 
zachowania.

Oparcie wyborów edukacyjno-zawodowych na myśleniu życzeniowym, 
prowadzi często do nieporozumień oraz konieczności zmiany zawodu na 
etapie edukacji zawodowej lub po zakończeniu edukacji, gdy uczeń lub ab-
solwent konfrontuje się z realnym środowiskiem pracy oraz prawdziwymi za-
daniami zawodowymi i wyzwaniami. Dlatego wiedza o sobie, swoich predys-
pozycjach i wiedza o zawodzie jest intuicyjnym sposobem wsparcia procesu 
wyboru edukacyjno-zawodowego, w którym wynik kwestionariusza musi być 
uzupełniony informacją zawodową, ukazującą specyfikę zadań zawodowych, 
typowych dla zawodu czy zawodów będących w kręgu zainteresowań ucznia. 

Sumienność, wytrzymałość, radzenie sobie ze stresem, podzielność uwa-
gi, elastyczność, kreatywność, orientacja na klienta, komunikacja, aktywność, 
kultura osobista, spostrzegawczość - to najczęściej poszukiwane kompeten-
cje osobiste przez przyszłych pracodawców.

Pomiędzy osobami odnoszącymi sukcesy zawodowe a ich kolegami czy ko-
leżankami, którym nie wiedzie się w pracy, ujawniają się różnice, które dowo-
dzą, że umiejętności emocjonalne w zaczym stopniu decydują o powodzeniu 
w życiu zawodowym. Zajęcia z doradztwa zawodowego w szkole, są ważne, 
ale czasami odbierane, bynajmniej w początkowym okresie zajęć, jako nudne. 
Pamiętajmy jednak, że samoświadomość jest naszym wewnętrznym kompa-
sem, pozwalającym na uczenie się pozostałych kompetencji niezbędnych do 
odniesienia sukcesu w pracy. 

Co w najbliższym czasie? Poza spotkaniami i zajęciami w zakresie doradz-
twa zawodowego, zgodnymi z planem i wewnątrzszkolnym systemem do-
radztwa zawodowego, już 2 marca, piszę „już”, bo w tym roku, na kilka tygodni 
przed Targami Edukacyjnymi. W połowie marca, kiedy szkoły przygotują peł-
ną ofertę edukacyjną, w szkole zorganizujemy Giełdę Szkół, w której zawsze 
chętnie biorą udział szkoły z naszego powiatu i najbliższych okolic. Ponadto 
konsultacje indywidualne dla rodziców oraz naszych przyszłych absolwen-
tów w gabinecie doradcy zawodowego.

Pamiętajmy! Najlepsza inwestycja to inwestycja w siebie. 
                                                    Pedagog Krzysztof Ołdziejewski, 

doradca zawodowy

Wiara w siebie i optymizm stanowią jedno z wielu źródeł naszych moty-
wacji. Codziennie musimy dokonywać różnych wyborów.

Od prozaicznych kwestii takich jak: w co się ubrać, co zjeść, po wybór przy-
jaciół, szkoły, studiów i pracy. Nierzadko od naszych decyzji tu i teraz zale-
żeć będzie nasze dalsze życie, w tym życie zawodowe. Co wybrać: zabawę czy 
naukę? Nowe buty czy szkolenie? Wakacje czy kolejne studia podyplomowe? 
Zdobywanie wiedzy stanowi podstawę dzisiejszej edukacji. To, co do niedaw-
na było nie do pomyślenia, dziś stało się naszą codziennością.

Nasz świat zalało „tsunami” informacji, ale i możliwości sprawdzenia siebie, 
swojego przyszłego pracownika, co w efekcie ma skutkować najtrafniejszym 
wyborem. Codziennie jesteśmy bombardowani niezliczoną ilością danych. 
Jednak nie zapominajmy, że nasz mózg ma ograniczone możliwości… Ile z te-
go zapamiętujemy? Ile wykorzystujemy w praktyce? Za każdym razem warto 
zadać sobie pytanie, jak będę mógł wykorzystać nową wiedzę i umiejętności 
w pracy i w życiu.

Obierając kierunek kształcenia i rozwoju trzeba odpowiedzieć sobie na 
kolejne ważne pytanie, do czego ten wybór mnie przybliży? Zupełnie nie-
zrozumiałym staje się wypowiedź jednego z rodziców „testy na doradztwie 
zawodowym to straszenie ucznia…”. Hm… od klasy zerowej sprawdzamy 
umiejętności i kompetencje ucznia, później ucznia na poziomie kształce-
nia wczesnoszkolnego, dalej gimnazjalisty, obecnie ósmoklasisty i nie widzę 
w tym nic ze straszenia. Testy i wysoka świadomość dotycząca siebie i swo-
ich kompetencji może oszczędzić nam kilku lat nauki, niekoniecznie związa-
nej z naszymi zainteresowaniami i celami, co w dzisiejszym szybko zmienia-
jącym się świecie może mieć bardzo duży wpływ na naszą karierę zawodową. 
Samoświadomość, czyli rozumienie własnych emocji, kierowanie samym so-
bą, automotywacja, składająca się na kompetencje osobiste, rozpoznawanie 
emocji u innych oraz radzenie sobie w relacjach z innymi to umiejętności spo-
łeczne. Brak którejś z tych umiejętności dyskwalifikuje nas w przyszłości do 
wykonywania zawodów społecznych.

Kluczowa dla ucznia ocena predyspozycji zawodowych odbywa się poprzez 
powiązanie ocenianych kompetencji ze szczegółowymi rolami zawodowymi. 
Pozwala to wnioskować nie tylko o predyspozycjach ucznia do tego konkret-
nego zawodu, ale także do większej grupy zawodów powiązanych rolami za-
wodowymi.

Inwestycja w siebie

Wybór szkoły to ważna i odpowiedzialna decyzja. Nadeszła pora na podjęcie przez Ciebie decyzji o wyborze dalszej drogi kształcenia. Wybór szkoły 
powinien być zgodny z Twoimi zainteresowaniami i możliwościami. Rozważnie podejmuj decyzję. Możesz wybierać spośród następujących typów szkół: 
liceum ogólnokształcące, technikum, branżowa szkoła I stopnia. Dwa pierwsze typy szkół kończą się egzaminem maturalnym, natomiast nauka w technikum 
i szkole branżowej daje możliwość uzyskania zawodu.

Pragnę przypomnieć, że w tym roku także obowiązuje elektroniczny system rekrutacji, a o przyjęciu decydować będzie ilość uzyskanych punktów. Przy pomo-
cy serwisu internetowego można będzie: wypełnić wniosek o przyjęcie do szkoły, zapoznać się z kryteriami i zasadami punktacji, monitorować zainteresowanie 
innych kandydatów poszczególnymi oddziałami.

Możesz wybrać 3 szkoły (zespół szkół nie jest szkołą), które odpowiadają Twoim zainteresowaniom (szkoły należy ułożyć według preferencji tzn. uwzględnia-
jąc poziom Twojego zainteresowania daną placówką).

PAMIĘTAJ! Szkoła pierwszego wyboru to ta, na której zależy Ci najbardziej. Nie ma ograniczeń w wyborze liczby oddziałów. W 3 wybranych przez Ciebie 
szkołach: wybierz więcej niż jeden oddział (im więcej oddziałów wybierzesz, tym większe masz szanse na dostanie się do szkoły). Zwróć uwagę nie tylko na licz-
bę ale także na kolejność w jakiej wybierasz oddziały, gdyż system pozycjonuje punkty do poszczególnych oddziałów. Jeśli wybrałeś oddział dwujęzyczny, w tym 
oddział międzynarodowy pamiętaj, by sprawdzić w szkole, która prowadzi nabór do tego oddziału, termin testu kompetencji z języka.

Wybierając oddział sportowy/mistrzostwa sportowego sprawdź w szkole, która prowadzi nabór, zasady przyjęcia do tego oddziału.
Technik florysta, technik leśnik, weterynarii, architektury krajobrazu, inżynierii środowiska, pszczelarz, hodowca koni, rolnik, ogrodnik, technik melioracji. 

To zaledwie kilka propozycji przygotowanych przez szkoły średnie dla absolwentów naszej szkoły. Aby przybliżyć uczniom zawody w ramach projektu „Uczeń 
z pasją” na lekcjach z doradztwa zawodowego uczniowie wcielają się w przedstawicieli poszczególnych grup zawodowych. Do oceny predyspozycji do zawodów 
w danym obszarze kształcenia zawodowego, tym razem posłużyły zadania oraz wyposażenie symulujące środowisko pracy lub typowe wyzwania dla poszcze-
gólnych zawodów.

Zainteresowanie uczniów było duże, dlatego propozycje szkół średnich, które odwiedzą nas podczas Giełdy Szkół w połowie marca będą skonkretyzowane 
i ukierunkowane na zapotrzebowanie uczniów. Oczywiście poza tymi szkołami pojawią się także inne, które będą kształcić przyszłych ekonomistów, humani-
stów, fryzjerów i wielu innych.  

                                                                                   Krzysztof Ołdziejewski 
doradca zawodowy

Zainteresowanie zawodami związanymi z obszarem rolniczo-leśnym



Feryjny wyjazd do kina 
i na lodowisko 

Korzystając z czasu wolnego od nauki i w ramach organizacji ferii zimo-
wych grupa młodzieży z naszej szkoły udała się na lodowisko do Wągrow-
ca. Mogliśmy obserwować wzloty i upadki nowicjuszy i pewność zaawan-
sowanych łyżwiarzy. Niektórzy wjeżdżali na taflę bardzo odważnie, inni by 
czuć się bezpieczniej, uporczywie trzymali się bandy. Wszystkim towarzyszył 
uśmiech na twarzy. Zabawa na lodowisku była zachętą do aktywnego spędza-
nia czasu i cieszy fakt, że zainteresowanie wyjazdem było ogromne. Nad 45 
uczniami opiekę sprawowali: Magdalena Samol, Anna Szymkowiak, Renata 
Hamulczyk, Małgorzata Zrobczyńska i Maciej Ślósarczyk. Po ponad godzin-
nej aktywności na lodowisku udaliśmy się na seans filmowy do wągrowieckie-
go kina, a później na smakowitą pizzę. Zadowoleni i bez kontuzji wróciliśmy 
do Skoków. 

Ferie z nauczycielami

Podczas gdy jedna grupa uczniów pojechała na łyżwy do Wągrowca, in-
na wybrała się do Poznania na Jump Arenę, czyli park trampolin. Wyjazd, 
którego organizatorkami i opiekunkami były nauczycielki: Wioletta Moliń-
ska, Renata Stróżewska i Natalia Klimas, zorganizowano z myślą o młodszych 
uczniach naszej szkoły i ich aktywnym wypoczynku. Z atrakcji skorzystało 40 
dzieci. Naszym celem było zapewnienie im dobrej zabawy w grupie rówieśni-
czej, w warunkach innych niż szkolne. Mieliśmy do dyspozycji basen z gąbka-
mi, trampoliny, kosze do wsadów, ścieżki akrobatyczne itp. Po ogromnej daw-

ce podskoków i wspinania się na wiszących siatkach, udaliśmy się na posiłek 
do McDonalda. 

W następnych dniach odbyły się kolejne wycieczki, m.in. do kina Helios 
w Gnieźnie, gdzie na uczniów czekała ciekawa oferta filmowa i mnóstwo ra-
dości z bohaterami filmu ,,Bumblebee” oraz Asteriksem i Obeliksem. Poza tym 
w szkole odbywały się zajęcia sportowe i naukowe związane z realizacją pro-
jektów unijnych. 

Renata Stróżewska

Ferie na sportowo

W poniedziałek 14 stycznia 2019 r. w sali gimnastycznej szkoły pod-
stawowej odbył się turniej piłki siatkowej 1x1 dziewcząt z klas piątych. 
W turnieju uczestniczyło 8 dziewcząt. Turniej był rozgrywany tzw. systemem 
brazylijskim, czyli do dwóch przegranych pojedynków. Na trybunach poja-
wili się rodzice, rodzeństwo, dziadkowie i wujostwo. Głośny doping kibiców 
wspomagał zapał i zaangażowanie młodych adeptek piłki siatkowej. Rywa-
lizacja sportowa przeplatała ze sobą zarówno łzy jak i radość zawodniczek. 
Po trzygodzinnych zmaganiach nadszedł czas podsumowania turnieju. Miej-
sca od V do VIII zajęły: Oliwia Drab, Sandra Czapla, Marika Wocińska, Mar-
tyna Bączkiewicz. Zwycięzcą turnieju została Jagoda Trzęsimiech, na dru-
gim miejscu uplasowała się Marianna Lahuta. Na trzecim stopniu podium 
stanęła Matylda Kłosowska, czwarte miejsce zajęła Dobrochna Szafrańska.

Gratuluję wszystkim zawodniczkom i życzę dalszych sukcesów sportowych 
oraz zaangażowania w rozwój swoich pasji. Zapraszam za rok.

Anna Dorawa

Finał Archidiecezjalnego 
Konkursu Plastycznego 
„Postacie, miejsca, wydarzenia  
z życia św. Stanisława Kostki”

 
29 listopada 2018 r. w Kurii Archidiecezji Gnieźnieńskiej odbyło się podsu-

mowanie konkursu dotyczącego życia św. Stanisława Kostki. Praca uczennicy 
Szkoły Podstawowej w Skokach - Dagmary Futro zajęła trzecie miejsce. Gra-
tulujemy i życzymy dalszych sukcesów.

Małgorzata Zrobczyńska

Z ŻYCIA SZKOŁY PODSTAWOWEJ IM. ADAMA
MICKIEWICZA W SKOKACH
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biblioteka szkolna. We wrześniu uczniowie zapoznali się z prezentacją mul-
timedialną o twórczości baśniopisarzy oraz poznali wybrane przez wycho-
wawczynie bajki i baśnie. W październiku uczniowie klas I i II uczestniczyli 
w konkursie plastycznym „Baśń oczami dziecka”, natomiast uczniowie klasy 
trzeciej i klas czwartych sprawdzili swoją wiedzę w konkursie „Baśnie zna-
ne i lubiane”. W listopadzie odbył się turniej „Jeden z dziesięciu”. Zwycięzca 
turnieju, Szymon Kmieć, otrzymał tytuł Mistrza Baśni. W grudniu pierwszo-
klasistów odwiedzili baśniowi bohaterowie, by zweryfikować znajomość po-
znanych utworów. Podsumowaniem projektu było przedstawienie ,,Dziew-
czynka z zapałkami“, przygotowane na podstawie baśni Hansa Christiana 
Andersena. Uczniowie naszej szkoły swoim wzruszającym wystąpieniem 
przypomnieli młodym widzom, jakie wartości są ważne w życiu, szczególnie 
w okresie świątecznym. Przedstawienie przygotowały panie: Jowita Maćko-
wiak i Marika Wesołowska. Dekoracje stworzyła p. Małgorzata Zaganiaczyk. 

Jowita Maćkowiak

Zimowy wypoczynek 
- Poznań Plaza

W ramach organizacji wypoczynku dzieci i młodzieży podczas ferii zimo-
wych nasi uczniowie mogli skorzystać z wielu przygotowanych dla nich  atrak-
cji. 17 stycznia 2019 roku pod opieką Beaty Babrakowskiej, Anny Dorawa, 
Alicji Kramer, Pauliny Mączyńskiej i Marzeny Warzbińskiej dzieci udały się 
na wycieczkę autokarową do kina na premierowy pokaz filmu pt. „Ralph 
Demolka w Internecie”. Uzupełnieniem wyjazdu był poczęstunek. Podczas 
wycieczki dzieci były zdyscyplinowane i przestrzegały zasad bezpieczeństwa, 
za co należy im się pochwała. Wszyscy zadowoleni i wypoczęci wrócili do Sko-
ków. 

                                          Anna Dorawa

Kulturalnie 
o poważnych sprawach

10 stycznia uczniowie klas 6b i 6c uczestniczyli w edukacyjnym spekta-
klu muzycznym pt. ,,Mikołajek – zderzenie dwóch światów”, na który wy-
brali się do Poznania ze swoimi wychowawczyniami: W. Grzegorzewską i M. 
Fertsch. Przedstawienie pokazało świat młodego człowieka, który poprzez 
uzależnienie od Internetu, stracił poczucie rzeczywistości, a co najważniej-
sze aktywność społeczną. Zaniedbał bezpośrednie kontakty z rówieśnikami, 
a poprzez to najwspanialszy okres jakim jest dzieciństwo. Dzieciństwo, które 
powinno polegać na zabawach, kontaktach z rówieśnikami i bliskimi. Musical 
skłonił młodych widzów do refleksji i przemyśleń - jak wiele można stracić 
przez ,,życie w cyberprzestrzeni” oraz jakie mogą być nieodwracalne skutki 
przeniesienia egzystencji do wirtualnego świata.

Wioleta Grzegorzewska

Projekt edukacyjny
pod patronatem Gminnej Kampanii Profilaktycznej
w Szkole Podstawowej im. A. Mickiewicza w Skokach

Od listopada 2018 r. do marca 2019 r. w naszej szkole trwa realizacja 
projektu edukacyjnego pod patronatem Gminnej Kampanii Profilaktycz-
nej pt. „Narkotyki jasna sprawa, droga bezpowrotna jest gwarantowana”. 
Głównym celem projektu jest zwiększenie wśród uczniów świadomości 
na temat konsekwencji zażywania substancji psychoaktywnych oraz spo-
sobu radzenia sobie z problemem uzależnienia. 

Grupę objętą działaniami profilaktycznymi stanowią uczniowie klas 1-8 
szkoły podstawowej. Dotąd przeprowadzono pogadanki w ramach programu 
„Fantastyczne możliwości”, rozpoczęto międzyszkolne konkursy: plastyczny 

Balik

Karnawał to czas radości i zabawy nie tylko dla dorosłych, ale też dla dzie-
ci. To właśnie podczas balu przebierańców spełniają się wszystkie marzenia 
i nasze szkolne maluchy mogły na krótką chwilę wcielić się w ulubioną postać 
z bajki. Starsze dzieci bawiły się po południu podczas dyskoteki. Kolejne ba-
le odbędą się w czerwcu dla najstarszych uczniów, którzy będą żegnać się ze 
swoją szkołą.

Bieg po zdrowie – program 
antytytoniowy

Rozpoczęliśmy realizację programu antytytoniowego, w którym uczest-
niczą klasy czwarte. Edukacja zdrowotna dzieci odbywa się podczas go-
dzin wychowawczych. W pracy wykorzystamy m.in. zeszyt ćwiczeń, filmy 
edukacyjne, plakat i ulotki. W najbliższych planach mamy wymianę doświad-
czeń, przeprowadzanie wywiadów z osobami niepalącymi, liczenie kosztów 
palenia papierosów, tworzenie antyreklamy dla papierosów, tworzenie ko-
miksów z bohaterami programu itp.

Program antytytoniowy jest źródłem rzetelnej wiedzy na temat problema-
tyki palenia tytoniu, ukazuje korzyści wynikające z niepalenia papierosów, 
czyni to zjawisko mniej pożądanym i mniej akceptowalnym. Atrakcyjna forma 
programu sprzyja wzmacnianiu własnej wartości u uczniów. Wdraża w doko-
nywanie przez nich świadomych wyborów oraz wyrażanie własnych oczeki-
wań. Program ten pokazuje, że warto zachęcać dzieci do zdrowego stylu ży-
cia, wolnego od dymu tytoniowego. 

Alicja Kramer

Projekt ,,Baśniowa szkoła“

Od września w naszej szkole realizowany był projekt „Baśniowa szkoła”, 
w którym uczestniczyli uczniowie klas 1-4. Koordynatorem projektu była 
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Z ŻYCIA SZKÓŁ 
STOWARZYSZENIA 
EDUKACYJNEGO „TĘCZA” 

Bal karnawałowy klas I-III

Uczniowie klas młodszych naszej szkoły tanecznym krokiem zakończyli I se-
mestr nauki. Starannie przygotowane przez rodziców, fantazyjne stroje ubar-
wiły salę w strażnicy OSP w Skokach. Były tańce i węże w rytm dziecięcych 
przebojów, konkursy i inne atrakcje, które poprowadziła Grupa Animacyjna 
BIT. Karnawałowa tradycja to miła, szalona, pełna wrażeń, kolorów, dźwię-
ków, smaków zabawa, nie tylko dla dorosłych. Bal karnawałowy jest atrakcją 
bardzo lubianą również przez dzieci, dostarcza im wielu przeżyć i radości. Tak 
też było właśnie u nas, w dniu 11 stycznia 2019 roku. Dzieci przebrane były za 
bohaterów znanych bajek, można było zobaczyć: wróżki, królewny, biedronki, 
księżniczki, rycerzy, piratów, policjantów i Minionki… nie sposób zliczyć i wy-
mienić tych wszystkich postaci. Na sali podczas pląsów było bardzo koloro-
wo, wszyscy bawili się wesoło, uśmiech nie znikał z twarzy mimo chwilowego 
zmęczenia. Kiedy czas zabawy dobiegł końca, dzieci z żalem opuszczały salę. 
Bal umożliwił dzieciom i wychowawcom spędzenie czasu w miłej atmosferze. 
Wspólna zabawa przyniosła wiele radości naszym uczniom, a to było głównym 
celem tego balu. Dziękujemy rodzicom za zaangażowanie w przygotowanie 
pięknych balowych strojów i słodkości. Kolejny bal karnawałowy już za rok.

Joanna Tomczak

Dzień Babci i Dziadka 
w Jabłkowie

Pierwszy dzień lutego był dla wielu seniorów niezapomniany. Z okazji Dnia 
Babci i Dziadka pojawili się oni w Jabłkowie, by obejrzeć swoich wnuków na 
scenie. Prezentowali się dzielnie i starsi i młodsi. Na występy przybył również 
Pan Burmistrz Miasta i Gminy Skoki Tadeusz Kłos oraz Pani Sekretarz Blanka 

dla klas 1-3, na hasło profilaktyczne dla klas 4-6, na prezentację multimedial-
ną o treściach profilaktycznych dla klas 7-8.

Podsumowaniem projektu będzie spektakl profilaktyczny przygotowany 
wraz z uczniami naszej szkoły pod czujnym okiem koordynatorów projektu: 
Beaty Babrakowskiej, Alicji Kramer i Pauliny Marszewskiej. Nagrody zaspon-
soruje i wręczy Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych.

Beata Babrakowska

„Każdy gest, nawet najdrobniejszy… 
zmienia świat, czyjś świat”

Wolontariusze naszej szkoły, pod opieką nauczycieli, przed świętami 
Bożego Narodzenia obdarowali paczkami świątecznymi seniorów z tere-
nu gminy. W czasie jarmarku bożonarodzeniowego przygotowanego przez 
społeczność szkolną, dzięki hojności skoczan, udało się zebrać kwotę, któ-
ra pozwoliła na przygotowanie prezentów.

4 stycznia po raz trzeci odbyło się noworoczne spotkanie z seniorami.  
Na nasze zaproszenie w tym roku odpowiedziało 21 osób. Młodzież przygo-
towała wzruszający montaż słowno-muzyczny, który wprowadził wszystkich 
w świąteczny klimat. Potem zrobiło się już bardzo gwarno, ponieważ trzeba 
było podzielić się wrażeniami z minionego roku. Uczniowie mogli wysłuchać 
ciekawych wspomnień, które na pewno przybliżą im dzień wczorajszy. Takie 
opowieści są najlepszą lekcją historii. Rozmowy przerywane były kolędowa-
niem, podczas którego pięknie współbrzmiały głosy starszych i młodszych. 
Wspólna fotografia była podsumowaniem i uwiecznieniem naszej zabawy. 
Zostały nam miłe wspomnienia i nadzieja na kolejne spotkanie już za rok.

Renata Hamulczyk

Rosz ha-Szana
Le-szana towa tikatewu! 

Obyście zostali zapisani na do-
bry rok! – tego życzą sobie Ży-
dzi na całym świecie w związ-
ku ze świętem Rosz ha-Szana. 
Wprawdzie w kalendarzu ży-
dowskim wypada ono jesienią, 
jednak my postanowienia no-
woroczne czynimy w styczniu, 
ponieważ ten czas dostarcza 
nam zasobów i siły ducha na 
nadchodzące miesiące. Wyko-
rzystaliśmy tę okazję, aby przy-
gotować się na wartościowy, 
dobry Nowy Rok i kontynuować  
ogólnopolski projekt, do któ-
rego przystąpiliśmy z grupą na-
szych uczniów. W ramach tego 
projektu poznajemy tradycje 
i kulturę żydowską. 

Podczas spotkania uczniowie wysłuchali opowieści nauczyciela o święcie 
Rosz ha-Szana i jego obrzędowości, m.in. ceremonii wyrzucania grzechów. 
Uczniowie dowiedzieli się, że wieczorem, podczas nabożeństwa w synagodze 
wypowiada się świąteczne błogosławieństwo, a później wszyscy wierni udają 
się do domów. W czasie wieczerzy jako pierwsze spożywa się jabłko umacza-
ne w miodzie, które ma zapewnić szczęśliwy oraz słodki, nadchodzący rok. Na 
stole powinna znaleźć się także okrągła chałka symbolizująca cykl roku, gra-
naty oraz daktyle. Potem następuje czas pokuty i dokonywanie bilansu swo-
jego życia. Każdy uświadamia sobie swoje grzechy, naprawia błędy oraz szuka 
przebaczenia u ludzi, którym wyrządził jakąś krzywdę. W tym czasie obowią-
zuje ścisły post i modlitwa nad grobami bliskich. 

My również dokonaliśmy bilansu naszych zachowań, przeprosiliśmy się za 
wyrządzone przykrości i obiecaliśmy pracę nad sobą i poprawę zachowań, 
które raniły innych.

Projekt realizują: Renata Stróżewska, Alicja Kramer
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Gaździak, którzy ufundowali dla wszystkich tort. Po wystąpieniu Pani Dyrek-
tor Sławomiry Kędziory seniorzy mogli cofnąć się w atmosferę świąt podzi-
wiając Jasełka. Potem przyszła kolej na najmłodszych przedszkolaków, któ-
rzy pięknie zaśpiewali i zatańczyli swoim dziadkom. Uśmiechy pojawiły się na 
twarzach przy występie uczennic z klas I-III, które wcieliły się w babiczki. Na-
stępnie seniorzy mogli obejrzeć uczniów kółka teatralnego, którzy przedsta-
wili jeden dzień z życia ucznia na wesoło. Na koniec wystąpili uczniowie kółka 
tanecznego umilając czas przy kawie i cieście seniorom. Chętni dziadkowie 
z wnukami mogli zrobić sobie wspólne zdjęcie w fotobudce. Mamy nadzieję, 
że ten dzień zapadnie seniorom w pamięci i wszyscy będą go miło wspominali.

Joanna Michalska

Zabawa karnawałowa
11 stycznia 2019 roku już po raz drugi odbyła się zabawa karnawało-

wa zorganizowana przez Lokalny Ośrodek Wiedzy i Edukacji działają-
cy przy Szkole Podstawowej w Jabłkowie. Przybyli goście bawili się w sali 
OSP Skoki, a do tańca przygrywał prezenter muzyczny Dawid Rakowicz DJ 
DEEJV, który – sądząc po „pełnym parkiecie” i dobrych humorach tańczących 
- zaspokoił wszystkie gusta muzyczne uczestników zabawy. Obiad serwował 
Catering Wołkow ze Skoków, a o zimny bufet, desery i obsługę zadbała edu-
kacja kulinarna z Justyną Graczyk i Małgorzatą Hinc na czele. O wspólne tań-
ce i występy taneczne zadbała natomiast Joanna Tomczak z edukacją wize-
runkową. Goście bawili się wyśmienicie, rodzinny klimat i atmosfera udzieliła 
się wszystkim obecnym. W imieniu koordynatora i trenerów LOWE składam 
serdeczne podziękowanie wszystkim, którzy przyczynili się do tego iż nasza 
zabawa karnawałowa odbyła się i przebiegła w tak sympatycznej atmosferze. 
Dziękujemy za pomoc i przybycie oraz zapraszamy do kolejnych, wspólnych 
przedsięwzięć. 

Joanna Tomczak

Mistrz Rachunku Pisemnego 

 W Szkole Podstawowej w Jabłkowie został zorganizowany konkurs mate-
matyczny Mistrz Rachunku Pisemnego. W konkursie w I etapie wzięło udział 
60 uczniów klas piątych i szóstych. Najlepsi przystąpili do II etapu, który wy-
łonił zwycięzców w każdej ze szkół. Byli to:

Halina Bauza

Nie zmarnuj swojego życia

 W przededniu zimowych ferii uczniów klas IV-VIII naszej szkoły odwie-
dzili RYMcerze - znani polscy raperzy Bęsiu i Dj Yonas - ze swoim projek-
tem profilaktycznym skierowanym do młodzieży szkolnej „Nie zmarnuj 
swojego życia”. Nasi goście za pomocą osobistych historii i swojej twór-
czości przekonywali obecnych, że nie warto poświęcać życia dla nałogów. 

Zachęcali młodych ludzi do rozwijania swoich talentów, do robienia w ży-
ciu tego, co się kocha – uczniowie kółka tanecznego mogli nawet zaprezen-
tować swoją taneczną pasję. RYMcerze przestrzegali na swoim przykładzie 
przed niebezpieczeństwami używek, czy też innych zniewoleń człowieka, 
które z reguły prowadzą do ludzkich tragedii. Nasza szkolna młodzież z wiel-
kim zainteresowaniem słuchała prowadzących, bezpośrednia i wiarygodna 
forma przekazu oraz szczerość i otwartość Bęsia i Yonasa stworzyły niesa-
mowitą atmosferę, którą będziemy mieć w pamięci na długo. 

Projekt „Nie zmarnuj swojego życia” powstał z inicjatywy Fundacji Eduka-
cja z Wartościami oraz raperów Bęsia i Dj Yonasa, którzy tworzą skład RYM-
cerzy. W ten sposób raperzy docierają do młodych ludzi, prowadzą spotkania 
z młodzieżą i dzielą się swoim świadectwem życia. Przekazują treści profilak-
tyczne i pozytywny komunikat „bez zadęcia i patosu” również w swoich hip-
-hopowych kawałkach. Grają koncerty w kraju i za granicą. Ambasadorami 
projektu „Nie zmarnuj swojego życia” są znani aktorzy: Maciej Musiał, Marcin 
Kwaśny, Dominika Figurska, sportowcy: Jerzy Dudek, Tomasz Adamek oraz 
wokalista amerykańskiego zespołu „P.O.D.” – Sonny Sandoval. Zorganizowa-
ne w naszej szkole przedsięwzięcie nie byłoby możliwie bez wsparcia finanso-
wego Gminy Skoki i Stowarzyszenia Edukacyjnego TĘCZA, za które, w imie-
niu obecnych na spotkaniu, serdecznie dziękuję.

Joanna Tomczak

„Śladami Trzech Króli” 
- kolędujemy w katedrze

„Kto śpiewa i gra dla Pana Boga, podwójnie się modli” - bp Grzegorz Bal-
cerek. 

Muzyka to niezwykle ciekawa dziedzina działalności człowieka. Pokazuje 
nie tylko osiągnięcia i uczucia, ale również religijność. Kolejne SPOTKANIE 
FLAŻOLECISTÓW PRZY BETLEJEMSKIM ŻŁÓBKU – Śladami Trzech Króli 
to właśnie okazja do doskonalenia swoich umiejętności oraz do wspólnego 
świętowania narodzenia Chrystusa. „Człowiek właśnie po to żyje, by spoty-
kać się z Panem Bogiem i poświęcić swój czas i złożyć Mu hołd” – powiedział 
do zgromadzonych w katedrze biskup poznański. Swój czas (mimo, iż są ferie) 
poświęcili mali muzykanci kółka flażoletowego z Rejowca, którzy w sobotni 
poranek 12 stycznia udali się do Katedry Poznańskiej i podarowali Panu, to, 
co mieli: swój czas, swój wysiłek, modlitwę, piękne granie i śpiew. Flażoletowe 
kolędowanie rozpoczęto o godzinie 10:30 wspólną próbą. O 11:00 rozpoczę-
ło się nabożeństwo słowa, następnie powitano wszystkich przybyłych flażo-
lecistów, wyczytując listę uczestników. Podczas nabożeństwa zagraliśmy 11 

Jabłkowo Lechlin Rejowiec

I
II
III
IV
V

Oliwia Woźniak
Amelia Gier
Oliwier Gier

Agata Przybylska
Oskar Gier

Marcel Dziechciar
Sławomir Ilski

Zuzanna Marks
Jakub Gruszka

Agata Nowicka
Kinga Dembińska

Michał Gruszka
Gabriela Andrzejewska
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kolęd. Na zakończenie uczestnicy 23. spotkania „Śladami Trzech Króli” zagrali 
kolędę „Gore gwiazda Jezusowi” oraz odmówili modlitwę Anioł Pański.

A.M.

DZIEŃ BEZPIECZNEGO 
INTERNETU: 
Działajmy razem!

W ramach Dnia Bezpiecznego Internetu w Szkole Podstawowej w Jabł-
kowie i jej filiach w Lechlinie i Rejowcu zorganizowane zostały we wszyst-
kich klasach różne przedsięwzięcia związane z bezpiecznym dostępem 
dzieci i młodzieży do zasobów internetowych oraz nagłośniona została 
tematyka dotyczącą bezpieczeństwa online. Podczas zajęć skorzystaliśmy 
z materiałów edukacyjnych organizatora wydarzenia, którym jest Polskie 
Centrum Programu Safer Internet. Ideą Dnia Bezpiecznego Internetu jest 
podkreślanie siły współdziałania w dbaniu o cyfrowe bezpieczeństwo, zarów-
no na poziomie międzynarodowym, jak również lokalnym, łącząc zaangażo-
wanie wielu instytucji, ale także rodziny, czyli najbliższego otoczenia dziecka. 
Dzięki przeprowadzonym zajęciom uczniowie zwiększyli swoją świadomość 
na temat zagrożeń, jakie niosą ze sobą najnowsze techniki komunikacji oraz 
zaangażowali się w promowanie pozytywnych zastosowań internetu, promo-
cję tolerancji oraz tworzenie kultury zrozumienia. 

 
Joanna Tomczak

Pięknieje nam szkoła 
w Rejowcu

W okresie ferii zimowych pracownicy Stowarzyszenia Edukacyjnego 
TĘCZA  przeprowadzili prace remontowe pomieszczenia, w którym odby-
wają się zajęcia specjalistyczne, pracuje pedagog szkolny i logopeda. Kon-
cepcja wnętrza zakładała stworzenie komfortowej i przytulnej przestrzeni 
dla dzieci z różnych grup wiekowych o specjalnych potrzebach edukacyjnych. 

Koszt zakupu materiałów i wyposażenia został pokryty z dotacji stowarzy-
szenia, natomiast okno zostało wymienione ze środków Miasta i Gminy Skoki. 
W ekspresowym tempie wszystkie prace zostały ukończone i już po feriach 

dzieci mogą korzystać z wyremontowanego gabinetu. Odnowione pomiesz-
czenie zostało właściwie przystosowane do potrzeb dzieci realizujących za-
jęcia z pomocy psychologiczno-pedagogicznej. Oddany gabinet wzbudził  
zachwyt i radość nie tylko naszej kadry, ale przede wszystkim naszych milu-
sińskich.      

                      Joanna Tomczak

Nowy sprzęt sportowy 
w Lechlinie

Lechlińska szkoła wzbogaciła się w nowy sprzęt sportowy – stół do te-
nisa stołowego, który został zakupiony przez Miasto i Gminę Skoki. Nowy 
sprzęt bardzo ucieszył uczniów, ale także nauczycieli. Wiadomo bowiem, że 
gra w tenisa stołowego rozwija koordynację ręka-oko i kształtuje u zawod-
ników takie same schematy, jakie mają miejsce przy przepisywaniu tekstu – 
jednoczesne obserwowanie i działanie. Ponadto grający ćwiczą koncentrację 
i szybkość reakcji. Oprócz tego gra w ping-ponga może pomóc dzieciom w wal-
ce z dysleksją typu wzrokowego, która staje się coraz bardziej powszechna. 
U jej podłoża leżą zaburzenia percepcji pamięci wzrokowej powiązane z za-
burzeniami koordynacji wzrokowo-ruchowej i ruchowo-przestrzennej. A gra 
w tenisa stołowego harmonizuje pracę mięśni ze zmysłem wzroku. Dodatko-
wo tenis stołowy zwiększa inteligencję dziecka, ponieważ wymaga opanowa-
nia szeregu taktycznych umiejętności: zasad, strategii, indywidualnego stylu 
gry. Zatem nie pozostaje nam nic innego jak tylko grać! Dziękujemy! 

Joanna Tomczak
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Lechlin, klasa IV:
I miejsce – Jakub Dobrochowski, kl. IV
II miejsce – Ksawery Koterba, kl. IV
III miejsce – Szymon Kowalewski, kl. IV

Lechlin, klasy V-VI:
I miejsce – Maurycy Logdański, kl. VI
II miejsce – Hubert Ćwiertniak, kl. V
III miejsce – Marta Podraza, kl. V

Dziękuję uczestnikom za stworzenie miłej, sportowej atmosfery oraz gratu-
luję udziału i zachęcam do rozwijania i doskonalenia swoich umiejętności. 

Joanna Tomczak

Z ŻYCIA ŚWIETLIC
ŚRODOWISKOWYCH
GMINY SKOKI

Ferie zimowe w świetlicy środowiskowej w Stawianach
W pierwszym tygodniu ferii zimowych odbyły się zajęcia dla dzieci uczęsz-

czających na co dzień do świetlicy środowiskowej. Stanowią one alternatyw-
ną formę spędzania czasu, wolnego od używek i przemocy. Uczą się zdrowego 
stylu życia, rozwijają pasje i zainteresowania. Popołudniowe spotkania wy-
pełniały liczne atrakcje. Wśród nich były m.in. zajęcia z elementami profilak-
tyki, które przeprowadzane były w formie zabawy. Dużym zainteresowaniem 
cieszyły się warsztaty manualne. Okazało się, że tworzenie biżuterii to cie-

TURNIEJ WARCABOWY 
 

W okresie zimowym rozegraliśmy wśród uczniów klas IV i V-VI w Lechlinie 
oraz V-VI w Jabłkowie Turniej warcabowy. Emocji było wiele, wiele pięknych 
postaw i szlachetnych gestów. Dodatkowo uczniowie rozwijali analityczne 
myślenie, budowali wytrwałość i determinację, pracowali nad koncentracją. 
Uczyli się także pięknej rywalizacji – sztuki przegrywania i podnoszenia się 

z porażek oraz sztuki skromnego wygrywania. Każdy uczestnik turnieju po-
czuł bowiem smak zwycięstwa oraz gorycz porażki. Podsumowując przepro-
wadzone rozgrywki, miejsca na podium zajęli odpowiednio:

Jabłkowo, klasy V-VI:
I miejsce – Amelia Gier, kl. VI
II miejsce – Agata Przybylska, kl. VI
III miejsce – Nikola Kubiak, kl. V

Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy
 

Stowarzyszenie Edukacyjne TĘCZA od początku swojego powstania organi-
zuje, wspiera i promuje wiele zbiórek i akcji społecznych. Daje wsparcie i mo-
tywację do działania swoim pracownikom, społeczności lokalnej, uczniom 
i rodzicom ze swoich szkół. Organizuje akcje i zajęcia, które integrują osoby. 
Nie inaczej jest ze wsparciem Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. 

Od lat TĘCZA wspiera Skocki Sztab 1072 i udostępnia pomieszczenia, w któ-
rych prowadzone są zajęcia fitness, a w tym roku także zajęcia kulinarne i pie-
lęgnacyjne. Tegoroczna zbiórka miała miejsce na WOŚPowym fitnessowym ma-
ratonie w Lechlinie, podczas którego wsparli nas trenerzy, Panie z edukacji 
kulinarnej LOWE i Panie zajmujące się pielęgnacją rąk i stylizacją paznokci, a tak-
że na WOŚPowym fitnessie w Jabłkowie. W wyniku naszej zbiórki dołożyliśmy 
do puszki WOŚP w sumie 661,15 zł!!! Czynnie uczestniczyliśmy także podczas 
niedzielnego finału, prezentując w Skokach układy choreograficzne, które Panie 
przygotowywały podczas wspólnych treningów. Jesteśmy dumni, że gramy w tej 
wspaniałej orkiestrze i razem udaje nam się tworzyć wielkie rzeczy. Dziękujemy!

Joanna Tomczak
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kawe zajęcie nie tylko dla dziewczyn. Atrakcję stanowiły też zawody sprawno-
ściowe, podczas których dzieci wykazywały się zwinnością i szybkością w po-
konywaniu toru przeszkód, zachowując przy tym zasady rywalizacji fair play. 
Podczas zajęć plastycznych powstały piękne i oryginalne laurki dla ukochanych 
dziadków z okazji ich święta. W czasie ferii celebrowaliśmy również urodziny. 
Dla solenizantki rówieśnicy przygotowali niespodzianki. Były kolorowe życze-
nia, tradycyjne „Sto lat” oraz tort ze świeczkami. Na zakończenie zajęć utrwalili-
śmy zasady bezpiecznego spędzania czasu wolnego podczas kolejnego tygodnia 
ferii zimowych. Cieszymy się, że w naszej świetlicy panuje domowa atmosfera 
i zawsze możemy liczyć na życzliwość rodziców naszych podopiecznych.

Anita Czechowska
Anna Mazurek 

Ferie w świetlicy w Skokach

Prawdą jest stwierdzenie, że „wszystko, co dobre, szybko się kończy”. 
Tak było i teraz. Dwa tygodnie bez odrabiania lekcji pozwoliło uczestnikom 
Świetlicy Środowiskowej w Skokach na odrobinę swobody, luzu i integracji. 

Pierwsze dwa dni upłynęły pod hasłem „Stop przemocy”.  Obejrzeliśmy film 
edukacyjno-profilaktyczny z serii „Lekcje przestrogi”. Przedyskutowaliśmy pro-
blematykę tego przekazu i innych scenek odnoszących się do tego tematu. Po-
ruszyliśmy różne, także osobiste doświadczenia np. ze szkoły, z boiska czy wła-
snego podwórka. Musieliśmy dać upust emocjom, więc przelaliśmy je na papier 
- powstała szeroka paleta barw.

Kolejne dwa dni to płynące prosto z serc życzenia dla Babci i Dziadka. Po-
wstały kolorowe laurki z pięknie zredagowanymi życzeniami, wierszami i cy-
tatami.

Tydzień zakończył się bardzo tanecznie. Udaliśmy się na Bal Przebierań-
ców do Rościnna, na który zaprosił nas Sołtys p. Hubert Czarnecki wraz z Ra-
dą Sołecką. Była to także okazja do integracji z innymi świetlicami działającymi 
w Gminie Skoki. Zabawy prowadziła sympatyczna, w pełni oddana swej pracy 
animatorka, p. Anna Wieczorek. Przy okazji jeszcze raz dziękujemy za wspólne 
zabawy – było rewelacyjnie.

Drugi tydzień ferii to świat kuchni, zapachów i smaków. Był dzień z koloro-
wymi kanapkami, chrupiącymi tostami, pysznymi goframi i „bajecznymi” de-
serami. Tworzyliśmy prawdziwe arcydzieła kulinarne, a zapachy przyciągnęły 
niejednego Smakosza. Stare przysłowie mówi: „przez żołądek do serca”, więc 
wspólnie stworzyliśmy gazetkę walentynkową, pełną amorów, czerwonych 
serc i okularów „przyjaźni”, przez które zawsze mamy patrzeć na siebie z sza-
cunkiem i sympatią.

Oczywiście był również czas na swobodne rozmowy, zagadki, quizy, gry 
stolikowe, które jeszcze bardziej umiliły wspólnie spędzony czas. Teraz pozo-
stało nam wrócić do zajęć szkolnych i czekać na letnie wakacje. 

                                            Wychowawca – Paulina Kmieć

PAMIĘTALI O BABCIACH 
I DZIADKACH

21 i 22 stycznia, niby zwyczajne, a jakże szczególne, różniące się od 
innych dni. Bo przecież 21 stycznia to Dzień Babci, a 22 stycznia Dzień 
Dziadka.

W tych szczególnych dniach do swych ukochanych Babć i Dziadków z wła-
snoręcznie wykonanymi laurkami, z kwiatami i życzeniami pośpieszyli ich n a j 
u k o c h a ń s i – najmłodsze wnuki i prawnuki. Wśród składających życzenia 
i oddających wyrazy szacunku dla swych „Dziadków”, nie zabrakło też tych 
„nieco starszych”, którzy już sami są rodzicami, czy nawet „Dziadkami”. Była 
więc radość i gorące uściski oraz miła i ciekawa, rodzinna atmosfera.

Ale Dzień Babci i Dzień Dziadka to nie tylko indywidualne, przeżywane 
w domowych zaciszach, życzenia i radości. To też uroczystości środowiskowe 
organizowane przez przedszkola, szkoły i przez co bardziej operatywne sa-
morządy mieszkańców, o których czytelnik informację znajdzie w dzisiejszym 
wydaniu „Wiadomości Skockich”.  

W tym miejscu natomiast kilka słów poświęcamy uroczystości, którą po-
dobnie jak to już miało miejsce w kilku minionych latach, wsparci przez kie-
rownictwo i personel, dla swych Babć i Dziadków zorganizowali przedszko-
lacy – członkowie społeczności Niepublicznego Przedszkola Artystycznego 
w Potrzanowie. 

Uroczystość, która zgromadziła najbliższych - rodziców oraz babcie 
i dziadków, a w wielu przypadkach również prababcie i pradziadków przed-
szkolaków, odbyła się w niedzielę - 20 stycznia w hali Szkoły Podstawowej 
w Skokach. W udekorowanej okolicznościowo hali dyrektor Przedszkola pani 
Małgorzata Wiśniewska w imieniu własnym oraz personelu i samych przed-
szkolaków powitała przybyłych gości. Następnie nastąpiła część artystyczna, 
w której młodzi artyści w okolicznościowych, pięknych strojach zaprezento-
wali program dedykowany Babciom i Dziadkom. Po programie wszyscy przy-
byli goście zaproszeni zostali do poczęstunku, w którym mogli uraczyć się 
słodkościami oraz ciepłą kawusią i herbatką.

Więcej foto z uroczystości zainteresowani znajdą na Facebooku na stro-
nie internetowej Niepublicznego Przedszkola Artystycznego w Potrzanowie. 

 
Edmund Lubawy
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Bronisław Czerwiński urodził się 21 lutego 1877 w Skokach. Wcześnie 
osierocony wychowywał się w rodzinie ciotki Antoniny Grzywacz – Ja-
strząbek. Dzieciństwo spędził w Skokach, a w wieku 16 – 17 lat trafił do 
Berlina, gdzie podjął naukę w szkole inżynieryjno-technicznej. Zdobyte 
wykształcenie sprawiło, że gdy 14 października 1897 r. powołany został 
do wojska pruskiego, skierowano go do wojsk inżynieryjnych, zajmują-
cych się budową mostów, dróg, torów kolejowych i budowli wojskowych. 
Służbę pełnił w Szczecinie, w 3. kompanii 17. batalionu inżynieryjnego do 
22 września 1899 r.

9 sierpnia 1902 r. ożenił się z Agnieszką Strzelecką z Czerwonaka, spo-
krewnioną z Pawłem Edmundem Strzeleckim - odkrywcą i podróżnikiem. Ma-
jąc wyuczony zawód oraz praktykę inżynieryjną z czasów służby wojskowej, 
Bronisław Czerwiński podjął pierwszą pracę jako budowniczy. W okręgu po-
znańskim wznosił budynki stacji kolejowych, budował i remontował linie ko-
lejowe, mosty i wiadukty, w tym wiadukt kolejowy przy ul. Polnej w Skokach 
oraz obiekty seminarium nauczycielskiego w Wągrowcu.

Zmobilizowany do armii niemieckiej 3 sierpnia 1914 r., w trakcie I wojny 
światowej walczył na froncie wschodnim w Prusach Książęcych z armią ro-
syjską, m.in. w wielkiej bitwie pod Tannenbergiem, gdzie 28 sierpnia został 
ciężko ranny i do 25 lutego 1915 r. przebywał w szpitalu. Po powrocie na front 
brał udział m.in. w walkach pod Modlinem, Kownem, Brześciem Litewskim, 
Wilnem i Rygą. 11 grudnia 1918 r. został zdemobilizowany i udał się w drogę 
do Skoków, gdzie po wybuchu powstania wielkopolskiego dowodził grupą po-
wstańców, która zajęła dworzec. 29 grudnia Bronisław Czerwiński wstąpił do 
oddziału Straży Ludowej V Dzielnicy – Poznań Górczyn, z miejscem zakwate-
rowania na Łazarzu. Służbę powstańczą zakończył 20 maja 1919 r.

W dniu demobilizacji z armii powstańczej Bronisław Czerwiński zgłosił się 
do zarządu Okręgu PKP w Poznaniu, aby tam podjąć pracę w kolejowych służ-
bach inżynieryjnych. 16 listopada 1920 r. został zaprzysiężony na kandydata 
na nadzorcę toru, a 1 lipca 1921 r. Dyrektor Kolei Państwowych w Poznaniu 
wręczył mu akt nominacji. Jego praca znalazła uznanie władz PKP i 11 listo-
pada 1928 r. został odznaczony Medalem X-lecia Odzyskania Niepodległości, 
a 31 sierpnia 1938 r. Brązowym Medalem za Długoletnią Służbę oraz oko-
licznościowym dyplomem. 31 marca 1937 r., po przepracowaniu blisko 17 lat 
w kolejnictwie, Bronisław Czerwiński, będący wówczas zawiadowcą odcinka 
drogowego II klasy w Kępnie, przeniesiony został w stan spoczynku.

W latach okupacji niemieckiej w ramach pracy przymusowej wykonywał 
obowiązki nadzorcy toru w Słupcy, gdzie zmarła i pochowana została jego żo-
na. Po wyzwoleniu Skoków, chociaż od wielu lat był już na emeryturze, przez 
blisko rok - w okresie od 21 stycznia 1945 r. do 1 stycznia 1946 r. był drogo-
mistrzem w Wydziale Komunikacji Powiatowej Rady Narodowej w Koninie 
i swym inżynieryjnym doświadczeniem służył w odbudowie zniszczonej infra-
struktury kolejowej i szkolił młode kadry.

Bronisław Czerwiński pracę zawodową umiejętnie łączył z działalnością 
społeczną, którą szczególnie pozytywnie zapisał się w historii Skoków. Był 
inicjatorem powstania i członkiem wielu organizacji i stowarzyszeń, a histo-
ria jego życia, to też ich historia.

 W połowie 1911 roku zainicjował utworzenie służby strażackiej w mie-
ście, a 16 listopada 1911 r. został pierwszym Naczelnikiem Zarządu Straży 
Pożarnej, w którym pełnił równocześnie funkcję prezesa i dowódcy grupy bo-
jowej. Mieszkańcy Skoków z zaangażowaniem i hojnością włączyli się w wy-
posażanie grup bojowych w niezbędny sprzęt pożarniczy i umundurowanie, 
ze składek zakupiono także materiały na sztandar - symbol tworzącej się tra-
dycji strażackiej. Sztandar ten własnoręcznie wykonała najstarsza córka Bro-
nisława Czerwińskiego - Wiktoria Kiełczewska. Strażacy, dzięki inicjatywom 
organizacyjnym swego naczelnika, od samego początku istnienia tej służby 
w Skokach włączeni zostali do szerokiego ruchu pożarniczego w całym okrę-
gu poznańskim. Brali udział w szkoleniach, ćwiczeniach i manewrach podno-
szących sprawność poszczególnych strażaków oraz całych grup bojowych. Po 
zakończeniu I wojny światowej Bronisław Czerwiński reaktywował służbę 

SKOCZANIN - POWSTANIEC WIELKOPOLSKI, SPOŁECZNIK 
BRONISŁAW CZERWIŃSKI /1877 - 1966/

ratującą mienie i życie mieszkańców. W miarę narastania zagrożenia inwazją 
niemiecką, organizując kolejne szkolenia strażaków, kładł coraz większy na-
cisk na rozwijanie czysto militarnych umiejętności. Wykorzystywał możliwo-
ści, jakie dawała mu pełniona od lat funkcja majora w Kurkowym Bractwie 
Strzeleckim w Skokach i zdobywał sprzęt umożliwiający strażakom ćwiczenia 
z prawdziwą bronią.

28 marca 1945 roku, Bronisław Czerwiński zorganizował pierwsze po wy-
zwoleniu Skoków zebranie strażaków. Jednak mając już 68 lat postanowił 
przekazać służbę młodszym i nowym prezesem OSP w Skokach został wów-
czas Leon Szalow. W dowód uznania ofiarnej i długoletniej pracy Bronisła-
wa Czerwińskiego dla OSP w Skokach, uchwałą walnego zebrania z 1 lute-
go 1947 r. przyznano mu tytuł prezesa honorowego, a dyplom pamiątkowy 
wręczony został 29 czerwca tego roku, w trakcie uroczystości poświęcenia 
nowego pojazdu bojowego. W dowód uznania na rzecz pożarnictwa był też 
wielokrotnie odznaczany, w tym: w 1931 r. medalem przyznanym przez Radę 
Związku Straży Pożarnych Województwa Poznańskiego i medalem z 1959 ro-
ku oraz srebrnym i złotym medalem zasługi przyznanymi przez Główny Zwią-
zek Straży Pożarnych Rzeczypospolitej Polskiej.

 Po powrocie z powstańczego frontu Bronisław Czerwiński ofiarnie dzia-
łał w obywatelskim Komitecie Pomocy Inwalidom Polskim na Województwo 
Poznańskie i w dowód podziękowania za tę pracę w 1921 r. otrzymał z rąk 
Dowódcy Okręgu Generalnego Poznań oraz kardynała Dalbora dyplom oko-
licznościowy.

Bronisław Czerwiński pełnił też funkcję ławnika przy Sądzie Powiatowym 
w Wągrowcu oraz funkcję Przewodniczącego Rady Szkolnej w Skokach, którą 
wykonywał do sierpnia 1934 r.

Pracując w kolejnictwie przystąpił do Samopomocy Kolejarzy i 24 lutego 
1923 r. złożył deklarację o potrącaniu części swych poborów miesięcznych na 
fundusz zapomogowy dla kolejowych emerytów, inwalidów oraz wdów i sie-
rot po kolejarzach w okręgu DKP Poznań, a następnego dnia, 25 lutego 1923 
r., jako jeden z członków założycieli stowarzyszenia, przystąpił do Funduszu. 
Był też członkiem Ligi Obrony Powietrznej Państwa, a po jej przekształceniu 
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Ligi Obrony Powietrznej i Przeciwgazowej. W 1934 r., w dowód uznania dla aktywnej pracy, został przez Zarząd Wojewódzki LOPP w Poznaniu wybrany mężem 
zaufania i powierzono mu obowiązki krzewienia idei obrony powietrznej w całym oddziale wągrowieckim. 

Innym polem działalności Bronisława Czerwińskiego było szerzenie na terenie okręgu poznańskiego, w Skokach i w Wągrowcu, idei ubezpieczeń przeciwpo-
żarowych. Będąc od pierwszych dni niepodległego państwa członkiem Krajowego Ubezpieczenia Ogniowego w Poznaniu oraz pełniąc funkcję Naczelnika OSP 
w Skokach - wspierał dotkniętych skutkami ogniowego żywiołu. Pomogło mu w tym członkostwo w Polskiej Krajowej Kasie Pożyczkowej oraz w Poznańskim 
Banku Ziemian. Od 1921 r. stał się mężem zaufania tej instytucji. Jedną z najciekawszych inicjatyw obywatelskich Bronisława Czerwińskiego było założenie 
w Skokach Polskiej Chrześcijańskiej Kasy Bezprocentowej. Będąc członkiem Polskiej Centralnej Kasy Kredytu Bezprocentowego w Warszawie, brał on udział 
w posiedzeniach Zarządu Głównego tej Kasy, gdzie w dniach 28 września i 3 października 1936 r. przyjęto wzorcowy tekst statutu Chrześcijańskich Kas Bezpro-
centowych w Polsce. Po zmobilizowaniu pewnej grupy zainteresowanych osób, na walnym zebraniu założycielskim, które odbyło się 2 września 1937 r., przyjęto 
tekst statutu i powołano do życia stowarzyszenie pod nazwą: Polska Chrześcijańska Kasa Bezprocentowa w Skokach.

Jeszcze przed wybuchem I wojny światowej, w lipcu 1907 r., Bronisław Czerwiński, wraz z kilkoma obywatelami Skoków założył w Skokach Towarzystwo 
Przemysłowców. 28 lipca 1907 r. odbyło się pierwsze walne zebranie organizacyjne. Przyjęło ono statut i określiło plany działania. Dla zacieśniania współpracy 
z przemysłowcami innych miast Wielkopolski, Towarzystwo Przemysłowców w Skokach przystąpiło do Związku Towarzystw Przemysłowych, a w 1908 r. Bro-
nisław Czerwiński wziął udział w wystawie przemysłowej zorganizowanej z okazji 60. rocznicy powstania Towarzystwa Przemysłowego w Poznaniu. Z wystawy 
tej przywiózł złoty medal pamiątkowy, który otrzymał za wkład w propagowanie społecznych, obywatelskich inicjatyw gospodarczych w Wielkopolsce.

W 1904 r. Bronisław Czerwiński został członkiem Kurkowego Bractwa Strzeleckiego w Skokach, a od maja 1932 r. do września 1934 r. pełnił funkcję prezesa 
Bractwa. Zdobywał różne wyróżnienia strzeleckie, był m.in. królem kurkowym w 1923 r., I rycerzem w latach: 1908, 1924 i 1926 oraz II rycerzem w latach 1922, 
1923, 1928 i 1930 r. W czasie zagrożenia wojną z Niemcami, na jego wniosek Bractwo zebrało fundusze na pożyczkę obrony przeciwlotniczej i przekazało bon 
na Fundusz Obrony Narodowej. W początkach 1939 roku dla pozyskania pieniędzy na ten cel zorganizowano licytację dziewiętnastowiecznych medali brac-
kich. Wylicytował je Bronisław Czerwiński, ratując przy okazji ten skarb bracki przed rozproszeniem. Największą jednak zasługą Bronisława Czerwińskiego dla 
zachowania kurkowej tradycji w Skokach było przechowanie przez okres okupacji hitlerowskiej i późniejszych lat systemu komunistycznego całej archiwalnej 
dokumentacji kurkowej i medali. 

Bronisław Czerwiński zmarł 9 października 1966 roku i jest pochowany na skockim cmentarzu. Jego nazwisko zostało utrwalone na pamiątkowej tablicy przy 
wejściu na cmentarz.

  
Edmund Lubawy

Na wieczną chwałę pamiątka!
Rok 2018 w Gminie Skoki zapisał się jako rok szczególnie uroczysty. Rok uroczystości rocznicowych, zarówno tych wielkich, odbywanych w hali skoc-

kiego Gimnazjum, jak i wielu mniejszych, odbywanych w szkołach, w placówkach kulturalnych, w tym w świetlicach wiejskich oraz w stowarzyszeniach 
i organizacjach społecznych. Bo też był to Rok podwójnie Jubileuszowy - Jubileuszu 100-lecia odzyskania przez Polskę Niepodległości oraz 100-lecia 
wielkiego zrywu niepodległościowego Wielkopolan, określonego w kolejnych latach mianem Powstania Wielkopolskiego, które doprowadziło do po-
wrotu Wielkopolski do wspólnej Ojczyzny – Polski.

Uroczystości rocznicowe odbywały się też w kościołach naszej Gminy, w których przybierały formę Mszy Świętych za Ojczyznę. Szczególnie uroczyste Msze 
Święte, z udziałem pocztów sztandarowych, miały miejsce w kościele parafialnym pw. Świętego Mikołaja Biskupa w Skokach z okazji Święta Niepodległości 
w dniu 11 listopada i w 100. Rocznicę Wybuchu Powstania Wielkopolskiego w dniu 27 grudnia.

O drugiej z tych uroczystości nasz czytelnik mógł przeczytać w styczniowym numerze naszego miesięcznika. W naszych materiałach zabrakło natomiast in-
formacji o Mszy Świętej za Ojczyznę odprawionej w dniu 11 listopada, której zwieńczeniem stało się odsłonięcie i poświęcenie, wmurowanej w głównym wejściu 
do świątyni Tablicy Pamiątkowej, ufundowanej przez społeczeństwo Miasta i Gminy w dniu 100. Jubileuszu Odzyskania Niepodległości.

Zawiera ona „Apel” siostry Faustyny Kowalskiej do Ojczyzny, a właściwie do jej obywateli, bo przecież Ojczyzna to nie tylko określony obszar czy powierzch-
nia globu, ale i zamieszkujące ją społeczeństwo, o wdzięczność dla „ludzi, którzy ofiarowali swe życie za wolność Ojczyzny i którzy dzisiaj dbają o wolność, pokój 
i miłość na naszej ojczystej ziemi”. Za-
wiera też, mimo upływu wieków, wciąż 
aktualny cytat z Kazań – modlitwy 
księdza Piotra Skargi do Boga o błogo-
sławieństwo dla Ojczyzny oraz o obda-
rzenie jej mieszkańców miłością do ro-
daków i Ojczyzny.  

Obok odsłoniętej w dniu 27 grud-
nia u bram skockiego cmentarza Tabli-
cy poświęconej związanym ze Skocką 
Ziemią Powstańcom Wielkopolskim, 
Tablica ta będzie wieczną pamiątką 
dokumentującą wspomniane patrio-
tyczne uroczystości rocznicowe.

Pełen tekst umieszczonej na Tablicy 
inskrypcji, przed którym proponujemy 
zatrzymać się w trakcie pobytu w skoc-
kim kościele parafialnym, przedstawia-
my na załączonej powyżej fotografii.

Edmund Lubawy

Z historii ziemi skockiej
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Wspominając dawne Skoki dzisiaj dzielimy się z czytelnikami fotografią  
- widokówką dokumentującą nasze miasto sprzed ponad 100 lat.

Prezentowana widokówka powstała w roku 1906, a więc jeszcze w czasach 
pruskich, i ukazuje fragment ówczesnego miasta - obecnej ulicy Wągrowiec-
kiej. 

W tym miejscu możemy powiedzieć, że zasadnicza zabudowa tej ulicy nie 
uległa zmianie i mimo upływu wieku utrwalone na niej budynki, dzięki staran-
ności ich właścicieli, zachowały pierwotną architekturę i prezentują się do-
skonale.

Widoczne i na pierwszy rzut oka niewidoczne zmiany zaszły natomiast 
w wyglądzie i w uzbrojeniu w urządzenia komunalne samej ulicy Wągrowiec-
kiej. Podziwiany fragment ulicy posiada nawierzchnię żwirową a po obu jej 
stronach widzimy drzewa – klony, wiązy i jesiony, które zostaną usunięte w la-
tach 1966 – 1967, w trakcie budowy nawierzchni asfaltowej (biegnącej wów-
czas przez miasto drogi wojewódzkiej nr 196 – obwodnica Skoków powstanie 
dopiero w latach 80 - tych). Ulica nie posiada chodników, nieruchomości od 
drogi oddziela zielone pobocze, a dojścia z domów do niej zapewniają wyko-
nane przez właścicieli ,,indywidualne mostki”. Obecne chodniki oraz sieć wo-
dociągowa powstaną pod koniec lat 60-tych. W tym też okresie oraz w latach 
80-tych na ulicy zaistnieje oświetlenie uliczne, kanalizacja deszczowa i kana-
lizacja sanitarna, a w roku 2010 sieć instalacji gazowej.     

By obraz zmian „naszej ulicy” był pełny możemy jeszcze dodać, że w latach 
okupacji hitlerowskiej ten jej fragment uzyskał nawierzchnię z kostki granito-
wej, która została „zaasfaltowana” w czasie wspomnianej wyżej modernizacji 
„szosy” Wągrowiec-Poznań.

Wspominając historię ulicy Wągrowieckiej, nie sposób przy okazji nie 
wspomnieć, że na krańcu prezentowanej zabudowy / drogomistrzówki - 
obecnego domu państwa Starostów/ w zasadzie kończyły się Skoki i zaczy-
nała się wieś, gdzie szumiały zboża i jeszcze na początku lat 80 - tych, zające 
i kuropatwy uciekały spod nóg. Wprawdzie po budowie linii kolejowej Poznań 
- Wągrowiec, na obecnej ulicy Ciastowicza, powstały 3 budynki mieszkalne 
dla pracowników kolei i budynek p. Bystrzyckich – obecnie p. Nitka. Przed 

„CZY MNIE JESZCZE PAMIĘTASZ?”    
SKOKI I SKOCZANIE w starym obiektywie

1939 rokiem, na ul. Zamkowej istniały już też: budynek państwa Skwierzyń-
skich i obecny parterowy wielorodzinny budynek komunalny, a na samej ulicy 
Wągrowieckiej, m.in. budynki pp. Kamińskich, Szcześniaków, Smachów i go-
spodarstwo rolne p. Łakotów - dzisiaj nieruchomość Kanikowskich. Dalej było 
długo, długo nic i zaczynało się Roszkówko, gdzie istniały pobudowane kolej-
ne 2 budynki dla pracowników kolei (czerwone domki), których dzieci - dzi-
siaj już stateczne babcie, jak mówią same, jeszcze w latach 60-tych, na drodze 
bezpieczne jak na boisku, bawiły się w piłkę.

Opisując historię ulicy Wągrowieckiej w kilku zdaniach staraliśmy się przy-
pomnieć obraz i historię Skoków, które zachowały się w pamięci najstarszych 
naszych mieszkańców. Równocześnie zahaczyliśmy o fragment współcze-
snej, tworzonej już przez nas samych historii, której ciąg dalszy pisać będą 
najmłodsi Skoczanie.

Dla potwierdzenia opisanych zmian na drugiej fotografii prezentuje-
my wspomniany fragment ulicy Wągrowieckiej w czasach nam współcze-
snych.  

Edmund Lubawy
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Biblioteka Publiczna Miasta i Gminy Skoki

Zraniona Orkiestra
 Było krótko przed dwudziestą. W skockiej hali, od pięciu godzin, grał festiwal ludzkiej życzliwości i zaangażowania - Wielka Orkiestra Świątecz-

nej Pomocy. Dobiegał końca koncert Maćka i Karola, licytacje gadżetów sięgały zenitu. Nieświadomi ogromu tragedii, rozgrywającej się równolegle na 
gdańskiej wośpowej estradzie, trwaliśmy w serduszkowej euforii. Dzisiaj wiemy, że już nie będzie tak samo. Beztroskie rozradowanie wspólnym graniem 
przerwała bowiem śmiertelna rana zadana sercu muzyka Orkiestry – Prezydentowi Gdańska, Pawłowi Adamowiczowi. Jesteśmy rozgoryczeni, bardzo 
smutni, jest nam niezmiernie przykro.  

NIE dla przemocy! TAK dla pomagania! Skocki Sztab 1072 będzie działał, 
dopóty, dopóki WOŚP będzie z nami. Zrobimy wszystko, co w naszej mocy, aby 
dyrygent największej orkiestry świata, Jerzy Owsiak, mógł dalej nią kierować. 
I choć radość samego grania znacznie przygasła, to duch niesienia pomocy trwa 
w nas nadal. 

 Szanowni Państwo, w 27. Finał WOŚP w Skokach włączyło się ponad 300 
osób (wolontariusze i ich opiekunowie, darczyńcy, organizatorzy działań to-
warzyszących, komisja licząca zebrane pieniądze, sekretarze licytacji, ochro-
na). W hali liczba publiczności nie spadła poniżej pięciuset osób przez ca-
ły czas skockiego grania! Dziękujemy za każdy gest i każdą pomocną dłoń, za 
okazaną przychylność i integrację, za kwestę i liczarki, za każdy fant, za war-
koczyki, artystyczne malowanie twarzy, haftowane serca i balony, za edu-
kację przyrodniczą, za wykonywane non stop zdjęcia, za śpiewy, koncerty 
i tańce, za fitness, gimnastykę artystyczną i orkiestrę dętą, za urządzenia dmu-
chane, pyszną kawiarenkę, catering, artykuły spożywcze, produkty do gril-

la i za rozpalenie grilla, za placki od sołtysów, za pomoc medyczną, za agregat, drzewko i anioła, za brydża i szachy, za wośpowe targowisko i drugie na nim 
śniadanie, za siatkówkę i marsz po zdrowie, za motylki i motyle, za wydane przez Państwa, a przekazane do Fundacji pieniądze. Zebraliśmy 44 003,26 PLN.  
BRAWO MIASTO I GMINA SKOKI! BRAWO WOŚPOWI PRZYJACIELE! 

W imieniu Sztabu 1072 w Skokach
szef Sztabu - Elżbieta Skrzypczak

Karnawałowy szturm 
na Skoki 

Artyści – profesjonaliści, niezwykle utalentowani żołnie-
rze, byli głównymi bohaterami minionej niedzieli w Skokach. 
Gościli u nas po raz szósty i po raz kolejny udowodnili, że są 
mistrzami śpiewu, tańca, muzyki, kultury osobistej i estetyki 
artystycznej. Dodatkowo zachwycili publiczność bogactwem 
strojów. I choć umundurowanie wyjątkowej armii nie było te-
go dnia typowo wojskowe, wszak był to koncert karnawałowy, 
to w połyskującym prezentowali się idealnie do okoliczności. 
Samowolka w zakresie nieograniczonych braw i owacji wy-
zwoliła w kilkusetosobowej publiczności emocje, których nie-
którzy wręcz nie mogli opanować. Były to jednak bardzo po-
zytywne przeżycia, spowodowane zaplanowanym „atakiem” 
Reprezentacyjnego Zespołu Artystycznego Wojska Polskie-
go. Dziękujemy widzom za cudowne przyjęcie artystów i zna-
komitą atmosferę.

Zdjęcia: Kinga Lubawa Foteska
Elżbieta Skrzypczak
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Zgodnie z Zarządzeniem nr 26/2019 i 28/2019 Burmistrza Miasta 
i Gminy Skoki ustalono harmonogram zebrań wiejskich wyborczych, 

na których mieszkańcy sołectwa wybiorą sołtysa 
i członków rady sołeckiej. 

Lp. Solectwo Termin Miejsce

1 Lechlin 21.02.2019 godz. 17.00 Szkoła w Lechlinie 

2  Rościnno 25.02.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

3  Bliżyce 26.02.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

4  Rejowiec 27.02.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

5  Budziszewice 28.02.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

6  Glinno 04.03.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

7  Kuszewo 05.03.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

8  Grzybowo 06.03.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

9 Jabłkowo 07.03.2019 godz. 17.00 Szkoła w Jabłkowie

10 Jagniewice 11.03.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

11 Kakulin 12.03.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

12 Raczkowo 13.03.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

13 Brzeźno 14.03.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

14 Lechlinek 18.03.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

15 Łosiniec 19.03.2019 godz. 17.00 Przedszkole w Łosińcu

16 Niedźwiedziny 20.03.2019 godz. 17.00 Gościniec Winnica Sławica

17 Pawłowo  Skockie 21.03.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

18 Pomarzanki 25.03.2019 godz. 17.00 Sołtys

19 Potrzanowo 26.03.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

20 Chociszewo 27.03.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

21 Rakojady 28.03.2019 godz. 17.00 Okręgowa Stacja Kontroli Pojazdów Rakojady

22 Roszkowo 01.04.2019 godz. 17.00 Urząd  Miasta i Gminy w Skokach

23 Roszkówko 02.04.2019 godz. 17.00 Urząd  Miasta i Gminy w Skokach

24 Szczodrochowo 03.04.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska

25 Sławica 04.04.2019 godz. 17.00 Gościniec Winnica Sławica

26 Sława Wielkopolska 08.04.2019 godz. 17.00 Gościniec Winnica Sławica

27 Stawiany 09.04.2019 godz. 17.00 Świetlica wiejska
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KALENDARZ WYBRANYCH 
IMPREZ REKREACYJNO - 
SPORTOWYCH 2019* 

10 marca - V zawody w kolarstwie przełajowym Cyclocross Gogol MTB

 - Rozpoczęcie sezonu turystycznego z „Puszczą Zielonką”23 marca

- VIII Rajd Rowerowy w Nieznane 6 kwietnia 

 - VI Skockie Przełaje i IV Mistrzostwa Nordic Walking 11 maja

 - V zawody w kolarstwie górskim Bike Cross Maraton Gogol MTB12 maja

 - XII Rodzinny Rajd Rowerowy na Dzień Dziecka z TĘCZĄ  1 czerwca

 - V Rajd Rowerowy na Orientację2 czerwca 

 - V rajd rowerowy szosa SKOCKA 1008 czerwca

- I Festiwal Nordic Walking z Doliną Wełny”- 13 lipca NOWOŚĆ

15 września - II Skoki Cross Duathlon

 - III rajd rowerowy Dzień bez Samochodu 21 września

 - III Bieg Podkowy  II Biegi Dzieci 29 września

 - IV Półmaraton Skoki - Wągrowiec 27 października
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* zastrzegamy sobie prawo do odwołania 
imprezy lub zmiany terminu 

Organizator MiG Skoki 

Szczegółowe informacje w odpowiednim czasie:
www.gmina-skoki.pl 
ww.facebook.com/GminaSkoki/ 



227 akcji OSP Skoki  
w 2018 roku

 
 W ostatnim czasie portal OSP.PL opublikował listę 20 najaktywniej-
szych OSP z każdego województwa. Nasza jednostka w województwie 
wielkopolskim uplasowała się na 8. pozycji z ilością 227 podjętych inter-
wencji w 2018 roku. Doskonale zdajemy sobie sprawę, że każdy udział 
w działaniach ratowniczo-gaśniczych jest poprzedzony czyimś nieszczę-
ściem bądź też tragedią.

Chcemy jednak pokazać jak ważnym elementem jesteśmy w systemie bez-
pieczeństwa naszej gminy, powiatu i województwa. Jest to dla nas również 
znak, że potrzeba ciągłego doskonalenia i inwestowania w najnowszy sprzęt 
nigdy się nie wyczerpie.

Życząc Państwu samych bezpiecznych dni, dołączam gorące strażackie po-
zdrowienia                    dh Piotr Kaczmarek 

Prezes OSP Skoki

NOWY ROK BIEŻY
 

 SPOTKANIE ŚWIĄTECZNE Z KOLĘDĄ DO SENIORÓW - to inaugura-
cja kolędowania Emeryckiego Zespołu Śpiewaczego „HARFA” w sezonie 
2018/2019. Spotkanie odbyło się 13 grudnia w Gościńcu „Winnica” w Sła-
wicy. Organizatorem uroczystej Wigilii była Biblioteka Publiczna Miasta 
i Gminy w Skokach. Miło i sympatycznie przeżyliśmy ten czwartkowy wie-
czór wraz z burmistrzem Tadeuszem Kłosem, dyrektorką Elżbietą Skrzyp-
czak oraz artystami scen poznańskich, którzy przenieśli nas w czarujący 
świat kolęd naszego globu.

16 grudnia w niedzielę w hali sportowo - widowiskowej w Skokach odbył 
się XIII JARMARK BOŻONARODZENIOWY pod hasłem „Wokół wigilijnego 
stołu”, gdzie ukazano Boże Narodzenie w naszej rodzimej tradycji. Na wieczór 
pełen ciepła, atrakcji i niespodzianek zaprosiła Emerycki Zespół i Chór Ka-
meralny społeczność Szkoły Podstawowej im. Adama Mickiewicza w Skokach 
i klasy gimnazjalne. Wspólnie śpiewaliśmy nasze piękne kolędy. Dowodem 
uznania organizatorów było przesłane podziękowanie za uświetnienie wy-
stępem imprezy. Dyrektor Wiesław Berendt życzył członkom „Harfy” wiele 
radości oraz zadowolenia ze wszystkich podejmowanych działań. Złożył ży-
czenia radosnych, spokojnych Świąt Bożego Narodzenia oraz spełnienia oso-
bistych planów i marzeń w Nowym Roku 2019.

Odstępstwem od śpiewania kolęd były uroczystości upamiętniające 100. 
rocznicę wybuchu powstania wielkopolskiego 1918 – 1919. Uroczystości od-
były się 27 grudnia podczas poświęcenia tablicy pamiątkowej umieszczonej 
przed wejściem na cmentarz w Skokach zawierającej dotychczas nieznane 
nazwiska uczestników powstania wielkopolskiego z naszej gminy. Podczas 
odsłonięcia tablicy Zespół „Harfa” zaintonował „Hymn Państwowy”, „Rotę” 
i „Boże coś Polskę”. Nadmienić należy, iż nagłośnieniem imprezy na cmen-
tarzu zajął się bezinteresownie Zespół „Harfa”, dzięki któremu można było 
dokładnie wysłuchać przemówień m.in. Prezesa Koła Pamięci Krzysztofa 
Jachny, pułkownika Grzegorza Misiaka, pani Doroty Mrozińskiej, burmistrza 
Tadeusza Kłosa czy słów księdza proboszcza Karola Kaczora podczas poświe-
cenia tablicy.

Na godzinę 18-tą uczestnicy obchodów rocznicy przemieścili się na Mszę 
świętą w intencji powstania do kościoła Św. Mikołaja w Skokach.

6 stycznia br. członkowie Chóru „Harfa” brali udział podczas śpiewania kolęd 
na VI WSPÓŁCZESNYCH JASEŁEK BOŻONARODZNIOWYCH – PRZYJMIESZ 
MNIE. Impreza odbyła się w Hali widowiskowo-sportowej w Skokach. Jaseł-
ka wystawiło Niepubliczne Przedszkole Artystyczne w Potrzanowie. Chór 
Jednodniowe Zjawisko Pokoleniowe to zespół, który już kilka razy brał udział 
w Jasełkach. Do tego zespołu należą m.in. członkowie Chóru „Harfa”. W tym 
roku zaśpiewano następujące kolędy: „Wśród nocnej ciszy”, „Anioł pasterzom 
mówił”, „Cicha noc”, „Pójdźmy wszyscy do stajenki”, „Jezus malusieńki”, „Gdy się 
Chrystus rodzi”, „Czekam aż przyjdziesz”, „Gore gwiazda Jezusowi”, „Posypało 
śniegiem”, „Raduj się świecie”, „Tryumfy Króla Niebieskiego” i „Tyle było dni”. 
 Po tygodniowej przerwie 13 stycznia w niedzielny ranek o godz. 10:00 

 Zespół „Harfa” śpiewał kolędy podczas Mszy świętej w intencji zmarłych 
emerytów w roku 2018. Ksiądz proboszcz Karol Kaczor odprawił mszę za śp. 
Henryka Zywerta, Andrzeja Kazubskiego, Krystynę Wiśniewską, Juliannę 
Kujawę, Bożenę Talar i Zbyszka Chlebdę.  

W maju ubiegłego roku na zaproszenie księdza proboszcza Pawła Krzewiń-
skiego, włodarza parafii pw. Bożego Ciała w Łagiewnikach Kościelnych, „Har-
fa” uświetniła Mszę świętą, po której dała koncert z okazji Wniebowstąpienia 
Pańskiego oraz 101. rocznicy objawień w Fatimie. Ksiądz proboszcz dziękując 
zespołowi za występ i uczestnictwo w uroczystościach zaproponował konty-
nuację religijnych spotkań. Zespół przyjął zaproszenie i dnia 20 stycznia br. 
udał się do Łagiewnik. O godz. 11:30 zaśpiewaliśmy na Mszy Świętej, a po niej 
odbył się koncert, w trakcie którego wspólnie z wiernymi śpiewaliśmy piękne 
pastorałki i kolędy. W trakcie pobytu Zespół zaśpiewał następujące utwory:

- podczas Mszy św.: „Bracia patrzcie jeno”, „Gdy się Chrystus rodzi”, „Na-
rodził się Jezus Chrystus”, „Oj Maluśki”, „Kolęda dla nieobecnych”, „Dziecino 
mała”, „Cicha noc”,

- podczas koncertu: „Gdy śliczna Panna”, „Dzisiaj w Betlejem”, „Mędrcy 
świata”, „Lulajże Jezuniu”, „Maleńka przyszła miłość”, „Jakieś światło nad Be-
tlejem”, „Przybieżeli do Betlejem”, „Jest taki dzień”, „Posypało śniegiem”, „Hej, 
w dzień narodzenia”, „Anioł pasterzom mówił”, „Wśród nocnej ciszy” i „Bóg 
się rodzi”.

 Na zakończenie pobytu w Łagiewnikach zaproszeni zostaliśmy na słod-
ki poczęstunek. Pyszną kawę ze śmietanką, herbatę, no i wspaniałe cia-
sto podano w Domu Katechetycznym przy kościele parafialnym. Dwie 
miłe panie, Wiesia i Dorota zajęły się podaniem do stołu słodkości. Kel-
nerowanie było profesjonalne. Bardzo było nam miło, że razem z zespo-
łem zasiadł do kawy ksiądz proboszcz Paweł Krzewiński. Mieliśmy oka-
zję porozmawiać z księdzem proboszczem i planować dalszą współpracę. 
Do powyższego artykułu wykonaliśmy pamiątkową fotografię przy żłobku 
w kościele parafialnym, której autorem jest niezawodny nasz Stasio „fotograf”. 
Przed „Harfą” jeszcze kolędowanie w Domu Rekolekcyjnym w Rościnnie oraz 
odwiedziny kolędowe w Domu Pomocy Społecznej „Nasz dom” w Jabłkowie.

Wszystkiego najlepszego w Nowym Roku 2019 życzy 
      „HARFA” 

Antoni Wiśniewski

Podsumowali rok  
w OSP Kakulin

  
 W radosnej atmosferze podsumowano miniony rok w Ochotniczej Stra-
ży Pożarnej w Kakulinie, której członkowie od 60 lat zajmują się ratownic-
twem na rzecz drugiego człowieka. 

OSP odnosi znaczące sukcesy w Halowym Turnieju Piłki Nożnej Drużyn 
Strażackich Powiatu Wągrowieckiego i Powiatowym Konkursie Krwiodaw-
stwa PCK - poinformował Arkadiusz Słomiński - prezes OSP. Ponadto stra-
żacy - ochotnicy uczestniczą w akcjach ratowniczych, uroczystościach pań-
stwowych, samorządowych, religijnych oraz przy zabezpieczaniu wydarzeń 
sportowych. 

Skockie
stowarzyszenia
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Kronika OSP prowadzona przez Karolinę Słomińską została doceniona na 
Wojewódzkim Konkursie Kronik OSP. Również Karolina wraz z prezesem 
Arkadiuszem za wieloletnie oddawanie krwi zostali odznaczeni odznakami 
„Zasłużony honorowy dawca krwi” przez władze PCK. 

Od wielu lat członkowie OSP kultywują organizowanie tanecznych zabaw 
strażackich, które cieszą się dużym zainteresowaniem.

O dotacjach, zakupach sprzętu, umundurowania i strojów sportowych mó-
wił Piotr Kaczmarek, wiceprezes Zarządu Miejsko - Gminnego Związku OSP 
RP w Skokach (Radny Powiatu Wągrowieckiego), który zachęcał do udziału 
w szkoleniach medycznych i pożarniczych uprawniających do udziału w ak-
cjach ratowniczych. W maju po raz kolejny odbędzie się w Skokach „Piknik 
Strażacki”, na który zapraszał wiceprezes Kaczmarek.

O działalności Wojewódzkiego Klubu Kronikarza OSP, celach i zadaniach 
- poinformował wiceprzewodniczący Jan Maćkowiak, który również zapre-
zentował wydany Album „W jedności siła” i inne kroniki.

W OSP zrzeszonych jest 35 strażaków - ochotników, którymi kieruje Za-
rząd w składzie: Arkadiusz Słomiński - prezes, Andrzej Słomiński - naczelnik, 
Lidia Szymkowiak - skarbnik, Jacek Seredyński - sekretarz, Karolina Sło-
mińska - kronikarz, Andrzej Bielawski - członek zarządu; komisja rewizyjna: 
Marian Gruszka - przewodniczący (sołtys i radny gminy), Damian Gronowicz 
- sekretarz, Tomasz Pietrzak - członek komisji. OSP posiada na wyposażeniu 
samochód marki Żuk, który chętnie zamienionoby na inny.

Przy dźwiękach laureata Ogólnopolskiego Festiwalu Piosenki Strażackiej 
wspominano minione lata działalności.

Jan Maćkowiak

Walne Zebranie członków 
TPPW 1918/1919 Koło Skoki

    11 stycznia (piątek) 2019 r. w sali konferencyjnej Urzędu Miasta i Gmi-
ny Skoki odbyło się statutowe, sprawozdawczo-wyborcze Walne Zgroma-
dzenie członków skockiego Koła Towarzystwa Pamięci Powstania Wiel-
kopolskiego 1918/1919. 

Na prowadzącego obrady wybrano prezesa Krzysztofa Jachnę, który 
w imieniu Zarządu przygotował sprawozdanie z działalności Koła w kadencji 
2015-2019. Odczytała je wiceprezes Anna Kujawa. Zgromadzeni członkowie 
oraz czterech kandydatów zapoznali się również ze sprawozdaniem z pracy 
skarbnika Jana Cibaila oraz z rewizji przeprowadzonych przez Komisję Rewi-
zyjną, o czym poinformował jej członek Piotr Babrakowski. Po dyskusji nad 
sprawozdaniami podjęto uchwałę w sprawie udzielenia absolutorium ustępu-
jącemu Zarządowi. Następnie przystąpiono do wyboru członków Zarządu na 
kadencję 2019-2023. Komisja skrutacyjna w składzie: Eugeniusz Kozłowski 
i Stanisław Grzegorzewski ogłosili skład nowego Zarządu, który po ukonsty-
tuowaniu się, przedstawia się następująco: Krzysztof Jachna-prezes, Iwona 
Migasiewicz-wiceprezes, Anna Kujawa-wiceprezes, Stanisław Kinal-sekre-
tarz, Grzegorz Misiak-skarbnik, Dorota Mrozińska i Andrzej Surdyk-koor-
dynatorzy ds. kontaktów ze szkołami, Bożena Kołpowska-członek, Maria 
Kozłowska-członek, Stanisław Grzegorzewski-członek, Jan Cibail-członek.

W skład Komisji Rewizyjnej wchodzą wolą głosujących: Piotr Babrakowski, 
Edmund Lubawy i Adam Mroziński. 

Delegatami na VII Krajowy Zjazd Delegatów TPPW 1918/1919 wybra-
no: Krzysztofa Jachnę, Adama Mrozińskiego, Dorotę Mrozińską, Stanisława 
Grzegorzewskiego, Grzegorza Misiaka i Michała Pawlaczyka i Andrzeja Sur-
dyka.

Następnie przystąpiono do wyborów członków pocztu sztandarowego. Są 
nimi: Bożena Kołpowska, Maria Kozłowska, Jan Cibail, Wojciech Glinkiewicz. 
Tadeusz Jacek Jerzak, Stanisław Kinal, Grzegorz Misiak, 

Kolejną część spotkania przeznaczono na rozmowę o zamierzeniach na 
lata 2019-2023. Oczywiste jest, iż kontynuowane będą statutowe zada-
nia w swych tradycyjnych formach. Ponadto Andrzej Surdyk zaproponował 
wzbogacenie dotychczasowych struktur skockiej organizacji o koło młodzie-
żowe i zadeklarował opiekę nad nim.

Spotkanie było również okazją do wspólnego śpiewania kolęd przy wtórze 
gitary, na której tradycyjnie grał Piotr Babrakowski. Tym świątecznym akcen-
tem zakończono spotkanie.

Iwona Migasiewicz

„Powrót”
 

Śladami śp. abp. Antoniego Baraniaka  
Pani reżyser dr Jolanta Hajdasz w książce pt. „Powrót” napisała: „Kolejnym 

bardzo ważnym punktem na mapie miejsc związanych z abp. Baraniakiem jest Ro-
ścinno, maleńka wioska na północ od Poznania. Stoi w niej pałacyk, który zakupił 
przed wojną prymas August Hlond. Za czasów abp. Baraniaka był on miejscem re-
kolekcji i wakacyjnego wypoczynku dla ministrantów i chórzystów z Poznania. Do 
dziś mieszkańcy Rościnna wspominają jak wielkim świętem był dla nich przyjazd 
arcybiskupa, jak bardzo się wszyscy do niego garnęli, jak bardzo go lubili…” 

W dniu 29 listopada 2018 roku, w kinie „Apollo” w Poznaniu na podstawie 
książki jw. odbyła się projekcja filmu pt. „Powrót”. Ze względu na ograniczoną ilość 
miejscówek (24) w projekcji tego filmu uczestniczyli jedynie żywi świadkowie z Ro-
ścinna i okolicznych miejscowości. Film bardzo wzruszył i uduchowił obecnych na 
tym seansie przypominając wspaniałe lata 60. i 70., które minęły mieszkańcom 
Rościnna pod patronatem niezapomnianego śp. Antoniego Baraniaka. Najbardziej 
ucieszyła nas wiadomość otrzymana od abp. Stanisława Gądeckiego, który po-
wiedział „Chrystusowcy prowadzą proces (beatyfikacyjny – przyp. JH) kardynała 
Hlonda, a my chcemy prowadzić właśnie arcybiskupa Baraniaka…” Kino „Apollo” 
było wypełnione po brzegi i dlatego mieliśmy ograniczoną ilość miejscówek. Za tak 
piękny, dokumentalny film podziękowaliśmy p. Jolancie Hajdasz wiązanką kwia-
tów. 

Bogdan Gajewski  
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 i ciesz się czytaniem.  Zapraszamy!
 

23 stycznia 1945 roku dla mieszkańców Skoków i Gminy zakończył się 
okres okupacji hitlerowskiej. Dla upamiętnienia tego wydarzenia Kurko-
we Bractwo Strzeleckie od 12 lat organizuje Wyzwoleńczy Turniej Strze-
lecki.

W obecnym roku Turniej ten odbył się w sobotę – 26 stycznia w siedzibie 
Bractwa przy ulicy Wągrowieckiej w Skokach i tradycyjnie złożył się na niego 
Memoriał Braci Kurkowych Edmunda Maćkowiaka i Stanisława Glinkiewicza 
oraz zawody strzeleckie w różnych kategoriach. 

W tegorocznym – XII Memoriale udział wzięło 13 czteroosobowych dru-
żyn, a wygrała go reprezentacja Budowlanych Rosik. II miejsce wywalczyła 
drużyna Koła Wędkarskiego nr 120 w Skokach, a III drużyna Urzędu Miasta 
i Gminy w Skokach. Na kolejnych miejscach uplasowały się zespoły reprezen-
tujące: Kurkowe Bractwo Strzeleckie, Towarzystwo Miłośników Miasta Skoki 
i Ziemi Skockiej, Oddział Rejonowy Polskiego Związku Emerytów, Rencistów 
i Inwalidów, Sołectwo Rejowiec, Sołectwo Rościnno, Pracowniczy Ogród 
Działkowy „Jedność” w Skokach, Skocką Drużynę Harcerską „Hyce”, Ochot-
niczą Straż Pożarną w Skokach, „Mieszkańców Gminy Skoki” i Staroharcerską 
Drużynę Hufca Skoki. Wszystkie drużyny startujące w Memoriale otrzymały 
piękne tarcze upamiętniające Jubileusz 100-lecia Niepodległości oraz dy-
plomy pamiątkowe, a zwycięzca Memoriału nagrodę najważniejszą - puchar 
przechodni.   

W Turniejach otwartych w poszczególnych Kategoriach miejsca od pierw-
szego do trzeciego zajęli:

- W strzelaniu punktowym:
• w Kategorii pań: Agata Ruta, Czesława Kiełczewska, Halina Wojciechow-

ska;
• w Kategorii panów: Andrzej Tatara, Krzysztof Migasiewicz, Krzysztof 

Jachna;
• w Kategorii „młodych strzelców”: Albert Grzegorzewski, Andrzej Inda, 

Mateusz Dereżyński;
• w Kategorii „najmłodszych strzelców”: Anna Frąckowiak;
• w strzelaniu do Tarczy Darczyńców: Mikołaj Koteras, Krzysztof Jachna, 

Krzysztof Migasiewicz;
• w strzelaniu o Puchar Skoków: I miejsce zdobył Mikołaj Koteras a dyplom 

za zajęcie II miejsca Michał Rosik;
Turniej Bracki - ograniczony do członków Bractwa - wygrał Mikołaj Kote-

ras. II miejsce zdobył Krzysztof Jachna a na III uplasował się Michał Rosik.
Wszystkim drużynom uczestniczącym w Memoriale Burmistrz Tadeusz 

Kłos oraz Król Żniwny AD 2018 Stanisław Grzegorzewski wręczyli Tar-
cze i Dyplomy Pamiątkowe. Rozlosowano też 3 Tarcze Pamiątkowe między 
uczestników startujących w Kategoriach indywidualnych, które trafiły do 
szczęśliwców: Przemysława Bagrowskiego, Stanisława Grzegorzewskiego 
i Krzysztofa Jachny. 

Turniej poprzedziły ceremonie brackie - odśpiewanie Hymnu Państwowe-
go i Hymnu Bractwa oraz Apel Bracki i zaprzysiężenie nowego członka - Ro-
berta Sasa, który złożył przysięgę na sztandar Bractwa.

W trakcie Turnieju jego uczestnicy mogli skorzystać z posiłku – ciepłych 
napojów oraz grzanej kiełbaski i zimnego bufetu.

Na zakończenie spotkania Burmistrz Tadeusz Kłos podziękował Bractwu 
za zorganizowanie Turnieju a wszystkim uczestnikom za udział oraz za ciepłą 
atmosferę panującą w trakcie imprezy.

     Stanisław Grzegorzewski

Wyzwoleńczy turniej strzelecki
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Trasa - tereny leśne, przyległe do hali w Skokach
+ nordic walking 

BIEGI DZIECI i MŁODZIEŻY 1,5 h przed biegiem głównym 

    20.03.2019r. (środa) - godz. 19:00 - dystans - 4 km
    16.06.2019r. (sobota) - godz. 11:00 - dystans - 6 km - BIEG Z OKAZJI "DNIA SKOKÓW"
    18.09.2019r. (środa) - godz. 19:00 - dystans 4 km
    16.11.2019r. (sobota) - godz. 11:00 - dystans - 6 km - BIEG UPAMIĘTNIAJĄCY "ŚWIĘTO NIEPODLEGŁOŚCI"

 
w Biegach Przełajowych

2019

III Grand Prix Skoków

Terminy: 
20 marca (środa) - godz. 19:00 - 4 km

16 czerwca (sobota) - godz. 11:00 - 6 km 
BIEG Z OKAZJI "DNIA SKOKÓW"

    18 września (środa) - godz. 19:00 - 4 km

16 listopada (sobota) - godz. 11:00 - 6 km 
BIEG UPAMIĘTNIAJĄCY "ŚWIĘTO NIEPODLEGŁOŚCI"

Trasa - tereny leśne, przyległe do SP. w Skokach 

Szczegółowy regulamin na stronie:

www.aktywneskoki.pl
Organizatorzy:

Uczniowski Klub Sportowy „SKOCZEK” Skoki
Aktywne Skoki – Nowak - Sport

Biegi młodzieżowe 1,5h przed biegiem głównym 

Zapraszamy również 
zawodników Nordic Walking



Sport, turystyka, rekreacja

„Wełna” na boiskach Ligi Międzyokręgowej
Zwycięskim meczem wyjazdowym w dniu 17 listopada ze „Spartą” Złotów z wynikiem 4 : 5, który zapewnił im miejsce lidera Międzyokręgowej Ligi Pił-

karskiej Grupy Piła – Poznań, zawodnicy „Wełny” zakończyli jesienny sezon piłkarski.
Po tym spotkaniu zawodnicy naszej pierwszej drużyny rozpoczęli ferie – przerwę zimową, której miłym przerywnikiem stało się uroczyste Spotkanie Wigilijne 

wszystkich pokoleń ludzi związanych ze skockim Klubem.
Przerwa ta ostatecznie skończyła się 22 stycznia, w którym to dniu piłkarze naszej pierwszej drużyny prowadzeni przez Andrzeja Ostańskiego przystąpili do 

przygotowań do rundy wiosennej. Rozpoczęły się regularne treningi odbywane we wtorki i piątki na hali oraz w czwartki w terenie.
Ale nie tylko, Zarząd i trener zaplanowali też sparingi, z których pierwszy odbył się w dniu 26 stycznia na boisku ze sztuczną nawierzchnią w Gnieźnie, gdzie 

rywalami Skoczan była prowadzona przez byłego trenera „Wełny” Tomasza Bekasa, drużyna IV Ligowej „Victorii” Września. Dlatego też zarówno zawodnicy, jak 
i wszyscy związani z „Wełną” z tym większym niepokojem oczekiwali wyników tego meczu. Na szczęście obawy te zakończyły się miłą, wywalczoną przez Skoczan 
niespodzianką. „Wełna” do Skoków wracała jako zwycięzca z wynikiem 2 : 1, a szczególnie usatysfakcjonowanym zawodnikiem był strzelec obu bramek Jakub 
Ślósarczyk.

Kolejnym przeciwnikiem „Wełny” w ramach sparingów, tym razem 2 lutego na boisku w Poznaniu, byli piłkarze grającego w Grupie Poznańskiej Ligi Między-
kręgowej „Gromu” Plewiska. Spotkanie to dla odmiany zakończyło się zwycięstwem naszych rywali. Jego wynik to 3 : 4, przy czym wszystkie bramki dla Skoczan 
zdobył Radosław Modlibowski. 

Kolejne mecze kontrolne zaplanowano już po zakończeniu przygotowywania obecnego wydania „Wiadomości”. Dlatego informacje o nich, wraz z Terminarzem 
rozgrywek rundy rewanżowej czytelnik znajdzie w naszym marcowym wydaniu. 

Ale nasza „Wełna” to nie tylko pierwsza jej drużyna, której co mile cieszy, skład w rundzie rewanżowej nie ulega zmianie. To też jej zaplecze - drużyny mło-
dzieżowe, które od najmłodszych lat przygotowują zawodników mających stanowić w przyszłości o jej sile. I tutaj pragniemy z czytelnikami podzielić się dobrą 
nowiną. Dzięki porozumieniu pomiędzy Zarządem Klubu i AKADEMIĄ FUTBOLU Skoki 2012 nastąpiło połączenie AKADEMII z „Wełną” i nasz „Klub flagowy” 
znacznie wzmocnił się o drużyny młodzieżowe. Obecnie w składzie „Wełny” trenować i rozgrywki w swych grupach prowadzić będą - obok nazwy Grupy podaje-
my nazwisko jej trenerów: 

- Grupa „Skrzatów” - Bartłomiej Wiśniewski
- Grupa „Żaków” - Tomasz Jarzembowski
- Grupa Orlików” - Błażej Gebler i Włodzimierz Załęski
- Grupa „Młodzików” - Radosław Modlibowski
- Grupa Trampkarzy - Andrzej Szczepaniak 
i Adam Jankowski
- Grupa „Juniorów Młodszych” - Arkadiusz Dereżyński 
Obok tych Grup trenować i zdobywać podstawowe umie-

jętności będzie też skupiająca najmłodszych Grupa początku-
jąca.

Edmund Lubawy

 

Turniej Szachowy Ferie 
Zimowe  

W dniu 20 stycznia 2019 r. odbył się coroczny turniej 
szachowy Ferie Zimowe w Miejskim Domu Kultury w Wą-
growcu. W kategorii do lat 12 zwyciężył Dawid Laube ze 
Skoków, w kategorii do lat 18 zwyciężyła Anita Sydow z Le-
chlinka, w kategorii seniorów zwyciężył Krzysztof Szwon 
z Wągrowca przed Markiem Koniecznym z Wągrowca, Lesz-
kiem Szymańskim ze Skoków, Jackiem Hają z Damasławka 
i Przemysławem Sydow z Lechlinka. W kategorii kobiet wy-
grała Anita Sydow z Lechlinka. Najmłodszym zawodnikiem 
był Dawid Laube ze Skoków, a najstarszym Bronisław Pie-
chocki również ze Skoków. Zawody sędziował Wicestarosta 
Powiatu Wągrowieckiego Michał Piechocki. 

Bronisław Piechocki 
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KONCERT PASYJNY
w ramach Nocy Kościołów Drewnianych 

Puszczy Zielonki

31 marca /niedziela/
godz 19:00 

Kościół pw. św. Mikołaja Biskupa 
w Skokach 

zapraszają:
Związek Międzygminny „Puszcza Zielonka”
Burmistrz Miasta i Gminy Skoki
Proboszcz parafii pw. św. Mikołaja Biskupa w Skokach 

POZNAŃSKI CHÓR KAMERALNY 
COLLEGIUM CANTORUM

Małgorzata Kwaśnik - Chmielewska - dyrygent
Anna Alexandrowicz - sopran

Ewa Chmielewska - skrzypce barokowe
Jacek Pupka - organy

Teresa Kaczmarek - prowadzenie koncertu 
        



START 
Targowisko w Skokach

VIII RAJD 
ROWEROWY
mocno terenowy
w NIEZNANE    

Dwie trasy:
- godz. 9:00

SPORTOWA - szybkie tempo 
50 km 

- godz. 10:00
REKREACYJNA 

25 km
powrót - zdziwisz się jak mało km ;-) 

zaprasza Burmistrz Miasta i Gminy Skoki

regulamin:
www.gmina-skoki.pl

ZAPISY od 1 do 31 marca lub wyczerpania się miejsc
turystyka@gmina-skoki.pl 
(z podaniem trasy i miejscowości zamieszkania)
(Limit miejsc nie dotyczy mieszkańców gminy Skoki) 

6 kwietnia
sobota



Czysta gmina
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DOBRE PRAKTYKI 
NASZYCH MIESZKAŃCÓW
Powietrze bez smogu, dom 
bez komina

Gdy dzieci w przedszkolu otrzymują zadanie narysowania domu, naj-
częściej efektem ich pracy jest kwadratowa bryła przykryta trójkątnym 
dachem i zwieńczona kominem, z którego wydobywa się czarny dym. Ko-
min jest tak bardzo charakterystycznym i oczywistym elementem domu, 
że niewiele osób zastanawiało się w ogóle czy jest niezbędny. Wielu nie 
wyobraża sobie zimowego wieczoru bez przyjemnego ciepła i przytulnego 
blasku kominka. Dodając do tego opinię o paliwach stałych jako najtańszych 
formach ogrzewania mamy odpowiedź dlaczego w XXI wieku zamiast speł-
nienia futurystycznych wizji z lat 70-tych mamy nadal krajobraz dymiących 
kominów.

A dom komina wcale mieć nie musi. Kiedy poinformowaliśmy rodzinę 
o zamiarze budowy domu, pojawiły się typowe pytania o projekt, metraż, 
ale również o ogrzewanie. Gdy odpowiedzieliśmy, że dom będzie ogrzewany 
prądem, reakcją najczęściej było niedowierzanie i próby wyprowadzenia z tej 
„błędnej” decyzji. Na szczęście byliśmy pewni swego a wszystko było skrzęt-
nie zaplanowane i potwierdzone obliczeniami. Po dwóch latach użytkowania 
budynku nasi rozmówcy znów nie dowierzali gdy opowiadaliśmy o kosztach 
ogrzewania i użytkowania budynku. Ale rachunki mówią same za siebie. 
W drugim roku użytkowania na potrzeby ogrzewania, ciepłej wody użytko-
wej, oświetlenia, gotowania itd. (wszystko na prąd), nasz dom zużył 5 400 
kWh energii co kosztowało nas 3 500 PLN/rok. Czy to mało czy dużo każdy 
musi ocenić sam, ale my jesteśmy bardzo zadowoleni. A będzie jeszcze taniej 
i lepiej... ale o tym w dalszej części.

Jak udało się to osiągnąć? Zależało nam na tym aby dom był wygodny 
w obsłudze, jak mieszkanie w bloku, bez skomplikowanej kotłowni i bez ko-
nieczności uzupełniania paliwa. Wybierając projekt i technologie budowy 
domu skupialiśmy się na tym aby odpowiadały one naszym założeniom co 
do sposobu ogrzewania. Wybraliśmy projekt 100-metrowego domu z pod-
daszem użytkowym, który w naszej ocenie był wystarczający dla 4-osobowej 
rodziny i nie generował zbędnej przestrzeni, którą należało ogrzać. Zwarta 
bryła budynku charakteryzuje się odpowiednim współczynnikiem kształtu 
przez co zmniejsza straty cieplne przez ściany. Dom wybudowany jest w tech-
nologii szkieletu drewnianego. Izolacja jest z wełny zarówno w ścianie, jak i na 
zewnątrz budynku. Łącznie ściany zewnętrzne to 30 cm wełny. Przy wyborze 
wełny mineralnej zależało nam żeby miała jak najniższy współczynnik prze-
nikalności cieplnej. Dach również izolowany jest 30 cm wełny. Skoro ściany 
mają dobrą izolacyjność, to równie dobre powinny być drzwi i okna. Dlate-
go zdecydowaliśmy się na drzwi wejściowe o podwyższonej izolacyjności 
dostosowane do standardu domu pasywnego i bez przeszkleń, które mocno 
obniżają izolacyjność drzwi. Okna natomiast są 6-komorowe, 3-szybowe 
z ciepłą ramką i zamontowane z zastosowaniem dodatkowych taśm izola-
cyjnych. A skoro jesteśmy w tematyce okien, to wybierając projekt budynku 
należy pamiętać aby największe przeszklenia były od strony południowej, 
gdyż gwarantują nam one największe korzyści cieplne (energia słoneczna). 
Jak już wspominaliśmy zrezygnowaliśmy z budowy komina, jak i kotłowni. Za 
ogrzewanie pomieszczeń odpowiadają elektryczne grzejniki konwektorowe 
z czujnikami temperatury i elektronicznym programatorem. Aby nie rezy-
gnować z zimowych wieczorów przy blasku żywego ognia, zastosowaliśmy 
biokominek wolnostojący (opalany bioetanolem, który nie potrzebuje komi-
na, a efektem spalania jest energia cieplna i para wodna). Zastosowane roz-
wiązania nie są skomplikowane ani też kosztowne. Jeden grzejnik to wydatek 
ok. 400,00 PLN, a biokominek to koszt ok. 1 000,00 PLN. Do podgrzewania 
ciepłej wody zastosowaliśmy pojemnościowy podgrzewacz elektryczny z in-
teligentnym sterowaniem, który zapamiętuje kiedy jest największe zapotrze-
bowanie na ciepłą wodę aby nie podgrzewać jej niepotrzebnie w nadmiarze. 
Takie urządzenie również nie jest drogie (ok. 1 000,00 PLN). Na pewno wyż-
szym kosztem były drzwi, okna i spora warstwa ocieplenia wełną o dobrych 

parametrach, ale przeznaczyliśmy na to pieniądze zaoszczędzone na braku 
komina i kosztownym wyposażeniu kotłowni i braku jej samej, gdyż każdy 
metr kwadratowy domu kosztuje.

Dlaczego dom szkieletowy dobrze współpracuje z ogrzewaniem elek-
trycznym? Budynki te charakteryzują się małą bezwładnością cieplną. Ozna-
cza to, że energia cieplna nie magazynuje się w ścianach a grzane jest jedynie 
powietrze wewnątrz budynku. Można powiedzieć, że takie domy szybko się 
wychładzają, ale równie szybko się nagrzewają. Dlatego ważnym elementem 
ogrzewania jest programator. Można powiedzieć, że nasz dom jest nieogrze-
wany, gdy nikogo nie ma w domu. Grzejniki załączają się automatycznie na 
godzinę przed powrotem do domu i to wystarczy aby temperatura w domu 
wzrosła do zaprogramowanej. Również w nocy w sypialniach temperatura 
spada do zalecanej temperatury do snu. W słoneczne dni, dzięki przeszkle-
niom na południowej ścianie budynku, automatyka wyłącza grzejniki, gdyż 
reaguje na podnoszenie temperatury przez słońce.

Te wszystkie opisane elementy domu, które ze sobą współgrają, gwarantu-
ją wygodę i niskie koszty użytkowania.

Do pełni szczęścia brakuje już tylko instalacji fotowoltaicznej. W tym 
roku w związku z pojawieniem się możliwości korzystnego finansowania 
w ramach np. „czystego powietrza”, zwrotu podatku na odnawialne źródła 
energii, zapewne zdecydujemy się na zamontowanie paneli fotowoltaicz-
nych, które sprawią, że nasze rachunki spadną z 3 500 PLN rocznie do 600 
PLN rocznie.

Mieszkańcy Skoków (kontakt możliwy poprzez Redakcję)

Wcale nie musi kopcić
Z inicjatywy Burmistrza i Miasta i Gminy Skoki - Tadeusza Kłosa, w ra-

mach cyklu spotkań „Przy Śniadaniu”, 2 lutego 2019 roku został zorga-
nizowany pokaz ekonomicznego palenia 
w piecu. 

Do pokazu użyto dwóch prymitywnych 
pieców z tą różnicą, że w jednym rozpalono 
ogień „od góry”, a w drugim „od dołu”. Jak 
można było się naocznie przekonać piec 
rozpalony „od dołu” emitował bardzo duże 
ilości dymu do atmosfery.

Zgodnie z instrukcją portalu „Czyste 
Ogrzewanie”, prowadzonym przez Wojcie-
cha Tretera każdy, kto ma piec, kocioł albo 
kominek, natychmiast może zacząć palić 
w nim praktycznie bez dymu – to jest o 50-
80% czyściej i nie dość, że nic nie kosztuje, 
to jeszcze pozwala oszczędzić do ok. 30% opału – bo skoro lepiej dopala się 
paliwo, to powstaje z niego więcej ciepła. Wystarczy zastosować opisaną po-
wyżej technikę palenia bez kopcenia.

Stare piece kopcą dlatego, że źle w nich palimy. Źle – mimo, że tak palą 
„wszyscy, od zawsze”. Źle, bo w tej metodzie paliwo smaży się, zamiast po-
prawnie i w całości spalać.

Dym i smród powstaje wtedy, gdy dużą ilość węgla lub drewna podpalasz 
od dołu lub wrzucasz na żar.                    Krzysztof Mańka

 
Co z drewnem? Palić? Nie Palić?

Przypominamy wszystkim mieszkańcom gminy o bezwzględnym zaka-
zie spalania odpadów w domowych piecach.

A co z drewnem? WIOŚ w Poznaniu Delegatura w Pile odpowiada:
Zakaz ten dotyczy również spalania zanieczyszczonego drewna:
– odpadów drewnianych pokrytych substancjami konserwującymi, lakiera-

mi, klejami (np. ramy okienne, meble, panele podłogowe, parkiety itp.),
– płyt wiórowych oraz trocin (wióry, ścinki) pochodzących z ich obróbki.
Wykorzystywać jako paliwo można natomiast:
– tzw. „czyste” odpady drewniane, które nie są zanieczyszczone powłoka-

mi ochronnymi lub impregnatami,
– ścinki, trociny z „czystego” drewna,
– odpady drewna z pielęgnacji zadrzewień.

Aleksandra Frankowska 



W POLSCE ZAWSZE PALIŁO SIĘ 
WĘGLEM, WIĘC SMOG NAM 
NIE ZAGRAŻA - JESTEŚMY 
PRZYZWYCZAJENI

Nie jesteśmy przyzwyczajeni. W Polsce z powodu 
zanieczyszczenia powietrza umiera przedwcześnie 
45 000 osób rocznie – ponad 10 x więcej 
niż w wypadkach samochodowych. Drobne pyły 
(PM10, PM2,5), które wdychamy wraz z powietrzem, 
przenikają przez drogi oddechowe do krwi, powodu-
jąc groźne choroby, takie jak zawał serca, udar mózgu 
czy przewlekła obturacyjna choroba płuc (POChP). 
Według Światowej Organizacji Zdrowia, zanieczysz-
czenie powietrza w 30% odpowiada za powstawanie 
nowotworów (płuc, zatok, jamy ustnej, gardła i krtani 
oraz nerek).

SMOG JEST NA ZEWNĄTRZ. 
KIEDY ZOSTAJĘ 
W DOMU - NIC MI 
NIE GROZI

SMOG, choć o niższym stężeniu, dość szybko przenika 
do naszych mieszkań i pomimo że go nie widać, 
oddychamy nim cały czas. Obecny w zanieczyszcz-
onym powietrzu benzo(a)piren, znajduje się także 
w dymie z papierosów. To oznacza, że w zależności
od miejscowości w jakiej żyjemy, przyjmujemy dawkę 
B(a)P równą od 3 do 10 (Opoczno, Rybnik) wypalonych 
papierosów dziennie.

NIEPRAWDA

NIEPRAWDA

FAKT

FAKT

OBALAMY MITY SMOGOWE - CZY SMOG SZKODZI ZDROWIU?

WEŹ NIE TRUJ!

Pomiary jakości powietrza dla Twojej 
miejscowości znajdziesz na www.esa.nask.pl

SMOG JEST 
SZCZEGÓLNIE 
GROŹNY 
DLA DZIECI

SMOG jest szczególnie niebezpieczny dla dzieci 
oraz dla osób starszych. Dzieci – ze względu na słabiej 
rozwinięty układ immunologiczny – gorzej radzą sobie 
z zanieczyszczonym powietrzem, ale też absorbują 
więcej trujących substancji na jednostkę masy ciała 
niż dorośli: więcej się ruszają i często są na powietrzu. 
Trujące substancje źle wpływają na rozwój dzieci, 
co przekłada się na ich zdrowie również w wieku 
dojrzałym. W niektóre dni ilość szkodliwych substancji 
[np. benzo(a)pirenu] przyjmowanych przez dziecko 
odpowiada kilku, a nawet kilkunastu, wypalonym 
papierosom. U kobiet ciężarnych narażonych na 
przebywanie w SMOGu, znacząco zwiększa się ryzyko 
przedwczesnego porodu lub obumarcia płodu.

PROGR AM NA R ZECZ CZ YSTEGO POWIE TR Z A

FAKT


